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Commissie voor Energie, Leefmilieu 
en Klimaat 

Commission de l'Énergie, de  
l'Environnement et du Climat 

 

van 

 

WOENSDAG 29 JANUARI 2025 

 
Voormiddag 

 
______ 

 

 

du 

 

MERCREDI 29 JANVIER 2025 

 
Matin 

 
______ 

 
 
De behandeling van de vragen vangt aan om 10.41 uur. De vergadering wordt voorgezeten door de heer 
Oskar Seuntjens. 
Le développement des questions commence à 10 h 41. La réunion est présidée par M. Oskar Seuntjens. 
 
De teksten die cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen uitslui-
tend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 
Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduction 
exacte des textes déposés par les auteurs. 
 

01 Questions jointes de 

- Jean-Luc Crucke à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les discussions du Conseil des ministres 
de l'Énergie du 16 décembre 2024" (56001640C) 
- Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le Conseil des ministres européens de l'Énergie 
du 16 décembre 2024" (56001652C) 

01 Samengevoegde vragen van 

- Jean-Luc Crucke aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De besprekingen tijdens de bijeenkomst 
van de Raad van ministers van Energie van 16 december 2024" (56001640C) 
- Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De Europese Energieraad van 16 december 
2024" (56001652C) 
 

01.01  Jean-Luc Crucke (Les Engagés): Madame la ministre, je re-

viens sur le Conseil européen des ministres de l'Énergie du 16 dé-
cembre 2024 lors duquel la politique énergétique a été abordée dans 
le cadre du concept de l'union de l'énergie. Et reconnaissons que, face 
aux défis mondiaux auxquels nous devons faire face, ce concept est 
plutôt heureux, quoique j'en serai totalement satisfait après avoir eu 
connaissance de votre vue sur le sujet et de ce qu'on y englobe. On 
peut effectivement se dire qu'il y a là de l'ambition mais parfois aussi 
de l'ambiguïté. 
 
Madame la ministre, comment définissez-vous le concept de l'union de 
l'énergie? Comment la Belgique se positionne-t-elle à l'égard de celui-
ci?  
 
Par ailleurs, on ne peut pas parler du futur en termes d'union de l'éner-
gie sans faire un bref bilan du cadre "Fit for 55". De quelle manière liez-
vous les deux et quel est le bilan belge de ce programme? 
 
La géothermie a également été évoquée dans le cadre du Conseil. On 
sait que, chez nous, la géothermie a toujours fait débat entre les Ré-
gions et le fédéral. Il me semble qu'aujourd'hui, un arrêt fait la clarté en 
la matière. À la suite de ce Conseil, comment considérez-vous qu'on 
peut promouvoir la géothermie en Belgique? 
 

01.01  Jean-Luc Crucke (Les En-

gagés): Ik kom terug op de verga-
dering van de Europese Energie-
raad van 16 december laatsleden. 
Daar werd het energiebeleid be-
sproken via het concept van een 
energie-unie, dat mij gezien de ge-
opolitieke context een wenselijke 
zaak lijkt. Hoe zou u dat concept 
omschrijven? Welk standpunt 
neemt België in over dat concept?  
 
Een toekomstige energie-unie lijkt 
onlosmakelijk verbonden met een 
balans van het pakket Fit for 55. 
Welke verbanden ziet u tussen die 
twee aspecten en welke balans 
maakt u op van dat pakket? 
 
Ook geothermie stond op de 
agenda van de desbetreffende 
Energieraad. Dat thema vormde 
lange tijd een struikelblok tussen 
de gewesten en de federale Staat. 
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Enfin, pouvez-vous faire le point sur l'envolée des coûts de l'éolien 
offshore? Ce sujet a-t-il été abordé à la suite du courrier que vous avez 
adressé à l'Europe avec le premier ministre?  
 

Een arrest zorgde voor meer dui-
delijkheid. Hoe kunnen we geother-
mie in België bevorderen?  
 
Hoe staat het met de sterk oplo-
pende kosten voor offshore wind-
energie? Kwam dat onderwerp ook 
aan bod tijdens de vergadering van 
de Energieraad?  
 

01.02  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, misschien is dit ook 

mijn laatste vraag aan u over een Europese Energieraad. Ik heb u de 
voorbije jaren heel wat vragen gesteld. 
 
Op de agenda van de Energieraad van 16 december stonden de vast-
stelling van de raadsconclusies over geothermie, een beleidsdebat 
over de prioriteiten in het werkprogramma van de nieuwe eurocommis-
saris, zoals de heer Crucke heeft aangehaald, een gedachtewisseling 
over de kostprijs van het energiebeleid met het oog op een echte ener-
gie-unie en de prioriteiten voor de volgende legislatieve cyclus.  
 
In bepaalde verslagen over die Europese Raad heb ik gelezen dat de 
EU-ministers voor Energie niet op één lijn zouden zitten met betrekking 
tot de manier om betaalbare energieprijzen te garanderen. Sommigen 
pleiten voor een rechtvaardige en inclusieve energietransitie, anderen 
onderstrepen het belang van een geïnterconnecteerde elektriciteits-
markt. 
 
Kunt u verslag uitbrengen over die Energieraad en over de Belgische 
positiebepalingen?  
 
Klopt de berichtgeving over de verdeeldheid met betrekking tot de ma-
nier waarop het garanderen van betaalbare energieprijzen dient te wor-
den bewerkstelligd? 
 

01.02  Kurt Ravyts (VB): Pouvez-

vous faire rapport du Conseil des 
ministres européens de l'Énergie 
du 16 décembre? Est-il exact que 
les ministres de l'Énergie de l'UE 
sont divisés quant à la manière de 
garantir que les prix de l'énergie 
demeurent abordables? 
 

01.03 Minister Tinne Van der Straeten: Dank u voor uw vragen, he-

ren. Mijn antwoord behelst verschillende elementen.  
 
Allereerst wil ik ingaan op de Energieraad en zijn agenda. Het eerste 
punt op de agenda betrof de raadsconclusies van het Hongaarse voor-
zitterschap met betrekking tot geothermische energie. 
 

01.03  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Le premier point de l'ordre 
du jour concernait les conclusions 
du Conseil de la présidence hon-
groise au sujet de l'énergie géo-
thermique. 
 

Pour répondre aux questions de MM. Ravyts et Crucke, la géothermie 
est une source d’énergie locale qui dépend fortement du potentiel tech-
nique déterminé géologiquement dans le sous-sol, mais aussi de la 
faisabilité économique de tels projets. En Belgique, ce potentiel géolo-
gique est limité alors qu’en Hongrie – qui assurait à l’époque la prési-
dence de l’Union européenne –, le potentiel géologique est nettement 
plus élevé et se traduit par des business cases concrets. 
 
Au niveau de l’Union européenne, il est dès lors primordial que la Bel-
gique soutienne ces États membres qui disposent d’un tel potentiel 
géothermique dans le cadre de l’objectif de neutralité climatique d’ici à 
2050. Dans notre pays, il s’agit principalement d’une compétence ré-
gionale, ce qui explique pourquoi j’ai cité plusieurs projets régionaux 
en cours de déploiement. J’ai également souligné l’importance des 
pompes à chaleur géothermiques. Ces conclusions ont été soutenues 
par la Belgique. 

Geothermie is een lokale energie-
bron, die afhankelijk is van het ge-
ologische potentieel van de onder-
grond en van de economische 
haalbaarheid van het project. An-
ders dan in Hongarije is het geolo-
gische potentieel in België beperkt. 
Ons land moet daarom de EU-lid-
staten met een geothermisch po-
tentieel steunen om tegen 2050 kli-
maatneutraal te zijn. 
 
Dat is een gewestelijke bevoegd-
heid en ik heb een aantal projecten 
vermeld die in de gewesten lopen. 
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 Ik heb het belang van geothermi-
sche warmtepompen onderstreept. 
Die raadsconclusies werden door 
België onderschreven. 
 

Het tweede punt betrof de volgende beleidscyclus en het bereiken van 
een echte energie-unie. België benadrukte dat het Fit for 55-pakket 
moet worden geïmplementeerd en heeft technische bijstand van de 
Europese Commissie gevraagd. Het belang van energie-efficiënte 
werd onderstreept. Ook de versnelde uitrol van energieopslag en flexi-
biliteit, hernieuwbare energie en in het bijzonder wind op zee werden 
voorgesteld. 
 
Wij hebben daar ook de Benelux-aanbeveling van 10 december 2024 
voorgesteld voor de export van vervuilende en kankerverwekkende 
brandstoffen van de EU naar derde landen, in het bijzonder naar West-
Afrika. Die werd door heel wat lidstaten gesteund. Er zou dus een over-
koepelend Europees initiatief komen. De nieuwe Poolse voorzitter 
heeft dan ook haar programma toegelicht. 
 
Mijnheer Ravyts, inzake de discussie over de energieprijzen klopt het 
wat u beschrijft. Er worden inderdaad verschillende invalshoeken in het 
debat naar voren gebracht. Dat debat is scherper gevoerd dan anders, 
omdat bepaalde landen in Europa met grote prijsverschillen worden 
geconfronteerd, met name in het zuidoosten van Europa, namelijk 
Griekenland, Roemenië en Bulgarije, waar de prijsstijgingen van een 
totaal andere orde zijn dan aan de andere kant van Europa. Zij roepen 
de Europese Commissie herhaaldelijk op om daarnaar te kijken en ter 
zake een initiatief te nemen. Deels is dat te verklaren door een gebrek 
aan interconnectie van die landen. Niet overzee, maar tussen de lan-
den is er een tekort aan interconnectie, waardoor zij enigszins afge-
sneden zijn van de uitwisseling van elektriciteit. 
 
In die debatten brengen wij als België systematisch naar voren dat een 
echte energie-unie van cruciaal belang is om tot convergerende elek-
triciteitsprijzen tussen de EU-lidstaten te kunnen komen, waarmee ik 
ook op een vraag van de heer Crucke antwoord. Voor België is de notie 
van een gelijk speelveld daarin heel belangrijk. Als klein land zijn wij 
zeer goed geïnterconnecteerd, wat we uiteraard nodig hebben voor 
onze bevoorradingszekerheid, maar soms hebben we niet dezelfde 
middelen om op bepaalde zaken te kunnen ageren. Frankrijk heeft voor 
een stuk nog altijd gereguleerde prijzen, Duitsland heeft bepaalde 
maatregelen genomen om de prijzen te drukken. Zulke zaken riskeren 
dat industriële activiteit bij ons weggaat naar die landen. Daarom ha-
meren wij vanuit België steevast op het punt van een gelijk speelveld, 
met tegelijkertijd een strikte toepassing van het bestaande staatssteun-
raamwerk. 
 
In die zin hebben wij ook al een aantal keren het idee naar voren ge-
bracht, met de vraag of het wenselijk is, eventueel te bestuderen door 
de commissiediensten, van de totstandkoming van bijvoorbeeld een 
Europese elektriciteitsprijs. De dispatching kan daarbij intact gelaten 
worden, maar voor de elektriciteitsprijs kan misschien wel gekeken 
worden naar meer eenvormigheid. 
 

En ce qui concerne l'union de 
l'énergie, la Belgique a indiqué que 
le paquet "Ajustement à l'objectif 
55" devait être mis en œuvre. Nous 
avons demandé une assistance 
technique à la Commission euro-
péenne. L'importance de l'efficacité 
énergétique a été soulignée et le 
déploiement accéléré du stockage 
d'énergie, la flexibilité, les énergies 
renouvelables et en particulier l'éo-
lien en mer ont été abordés. 
 
Nous avons également présenté la 
recommandation Benelux du 
10 décembre 2024 pour l'exporta-
tion de carburants polluants et can-
cérogènes de l'UE vers des pays 
tiers. À cet égard, une initiative glo-
bale serait lancée à l'échelle euro-
péenne. Le nouveau président po-
lonais a ensuite présenté le pro-
gramme. 
 
Il existe effectivement plusieurs ap-
proches en ce qui concerne les prix 
de l'énergie. Le débat est plus vif 
qu'à l'accoutumée parce que les 
pays du sud-est de l'Europe, en 
particulier, font face à de grandes 
différences de prix dues en partie à 
une mauvaise interconnexion. 
C'est pourquoi ils demandent que 
la Commission européenne prenne 
une initiative. 
 
Une véritable union de l'énergie est 
essentielle pour la Belgique afin de 
parvenir à une plus grande conver-
gence des prix de l'électricité en 
Europe. Pour un petit pays tel que 
le nôtre, des règles du jeu égales 
doivent valoir pour tous ainsi 
qu'une application stricte du cadre 
des aides publiques. De grands 
pays tels que la France et l'Alle-
magne pourraient effectivement 
prendre des mesures qui attire-
raient des activités industrielles 
hors de notre pays. C'est pourquoi 
nous avions déjà proposé précé-
demment d'examiner dans quelle 
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mesure il serait souhaitable d'ins-
taurer un prix européen de l'électri-
cité. 
 

Pour les autres questions de M. Crucke, en tout cas, je représente tous 
les gouvernements belges – le fédéral et les fédérés – au Conseil, et 
tous prennent des mesures pour atteindre le paquet Fit for 55. Les po-
sitions belges ont été convenues au préalable entre ces gouverne-
ments. En ce qui concerne l’union de l’énergie, c’est un concept qui est 
fort partagé par les entités fédérées car il est vraiment considéré 
comme un outil très important pour arriver à des prix qui convergent 
mieux. 
 
Pour clôturer, j’ai en effet profité de la présence du nouveau commis-
saire Jørgensen – c'était son premier Conseil – pour attirer à deux re-
prises son attention sur la hausse des prix des composants offshore 
de l’éolien en mer. J’ai fait référence à notre lettre commune, avec le 
premier ministre, à la Commission européenne, une fois au cours de 
la session plénière et une fois de manière bilatérale, dans le cadre du 
transfert de la présidence du NSEC du Danemark à la Belgique. J’ai 
attiré son attention sur ce problème, qui sera traité entre ses services 
et les miens. 
 

In de Raad vertegenwoordig ik alle 
regeringen van ons land, die voor-
afgaandelijk afgesproken hebben 
wat onze standpunten zijn, met 
name inzake de energie-unie. De 
deelgebieden beschouwen de 
energie-unie als een belangrijk in-
strument om prijsconvergentie te 
bereiken.   
 
Ik heb de aanwezigheid van de 
nieuwe commissaris aangegrepen 
om tot twee keer toe zijn aandacht 
te vestigen op de forse stijging van 
de prijzen van de onderdelen van 
de windparken op zee en heb daar-
bij verwezen naar onze gemeen-
schappelijke brief aan de Commis-
sie.  
 

01.04  Jean-Luc Crucke (Les Engagés): Madame la ministre, je vous 

remercie pour votre réponse. Je prends acte, par rapport à la géother-
mie, que les conclusions ont été soutenues. 
 
En ce qui concerne le concept d’union de l’énergie, je partage votre 
point de vue. Je crois effectivement que ce n’est pas seulement crucial 
en termes d’interconnexion, même si nous pouvons effectivement va-
loriser notre expérience, ce l’est également en termes d'uniformisation 
du prix.  
 
Nous ne pouvons pas avoir une Europe sans Europe de l’énergie. Il 
n’y a pas d’Europe de l’énergie sans qu’on ait, à un moment donné, un 
level playing field. 
 
Quant au courrier que vous avez adressé, avec le premier ministre, à 
la Commission européenne, j'entends qu'il fera l'objet d'une étude sui-
vie d'instructions. J'espère que les conclusions seront les plus favo-
rables possible.  
 

01.04  Jean-Luc Crucke (Les En-

gagés): Ik neem akte van de con-
clusies in verband met geothermi-
sche energie. 
 
Volgens mij is het concept van de 
energie-unie cruciaal voor de inter-
connectie en voor de gelijkschake-
ling van de prijzen binnen Europa. 
 
Uw brief aan de Commissie zal on-
derzocht worden. Ik hoop op zeer 
gunstige conclusies. 
 

01.05  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, dank u voor uw toe-

lichting over de Energieraad. U zegt dat de Belgische regering voor de 
volgende cyclus een onverminderde uitrol van het Fit for 55-pakket on-
dersteunt. Ik denk wel dat er op Europees niveau wat beweging is. Ik 
zie dat Donald Tusk, dat was geen EU-vijandige politicus, twijfels heeft 
en kritische kanttekeningen bij ETS2 plaatst. Ik denk dat het heel inte-
ressant wordt. Ik kijk met grote belangstelling uit naar de positionering 
van de minister in de mogelijke arizonacoalitie op de Europese ener-
gieraden. 
 

01.05  Kurt Ravyts (VB): La Bel-

gique continuera à soutenir le dé-
ploiement du paquet "Ajustement à 
l’objectif 55", mais en Europe, de 
plus en plus de voix s’élèvent pour 
remettre en question le système 
ETS2. J'attends la position 
qu'adoptera le nouveau gouverne-
ment. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

02 Question de Jean-Luc Crucke à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L’insuffisance d’une énergie 

décarbonée à un coût compétitif" (56001683C) 
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02 Vraag van Jean-Luc Crucke aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het tekort aan koolstofvrije 

energie tegen competitieve kosten" (56001683C) 
 

02.01  Jean-Luc Crucke (Les Engagés): Madame la ministre, vous 

avez certainement pris connaissance de l'interview de M. Sébastien 
Dossogne, CEO de Carmeuse, que vous connaissez sûrement. Elle 
est assez intéressante car il y fait le lien entre une réalité qu'il vit dans 
son entreprise, à savoir la réindustrialisation et la concurrence vis-à-
vis de l'extérieur, et les convictions – qui sont les siennes et qu'il ne 
conteste d'ailleurs pas – en termes de décarbonation. J'ai d'ailleurs eu 
l'occasion d'en conférer avec lui après la parution de l'article. 
 
Mes questions sont dès lors issues à la fois de l'article et des contacts. 
En bref, il dit qu'en termes de décarbonation, la technologie ne sera 
plus un frein. La technologie existe. Par contre, le prix, la viabilité éco-
nomique, reste une véritable difficulté sur un plan géostratégique. Il 
indique aussi que le problème de l'électricité verte, c'est qu'elle reste 
peu abondante et qu'elle n'est pas bon marché en Europe par rapport 
aux autres joueurs présents sur le marché. 
 
En outre, selon lui, le système d'ajustement des prix aux frontières est 
en soi intéressant mais il est en train de devenir un suicide institutionnel 
car il finira par favoriser aussi ceux qui, aujourd'hui, ont intégré l'évolu-
tion technologique mais à des prix inférieurs. Dès lors, sans une dose 
de protection en la matière, on se tirera peut-être une balle dans le 
pied. 
 
Madame la ministre, mes questions sont simples, davantage que les 
réponses, j'en suis persuadé. Quelle est votre analyse par rapport à 
cela? Qu'en est-il par rapport aux objectifs pour 2030? Pour ce qui con-
cerne l'enfouissement du CO2, j'entends les entreprises se demander 
quand il y aura un cadre stable.  
 
Enfin, sur le dossier Columbus, plus proche des entreprises, un inves-
tissement de 300 millions était prévu par Carmeuse et ENGIE, qui y 
renoncent finalement. Y a-t-il eu des négociations avec vous? Quel a 
été le suivi? Est-il illusoire de penser qu'une solution privé-public 
puisse encore intervenir? 
 

02.01  Jean-Luc Crucke (Les En-

gagés): In een recent interview legt 
Sébastien Dossogne, de CEO van 
Carmeuse, de link tussen de reali-
teit van zijn bedrijf, namelijk de her-
industrialisering, en zijn overtuiging 
dat we naar een decarbonisering 
moeten streven. Volgens hem 
vormt de technologie geen rem 
meer: ze bestaat, maar de prijs er-
van blijft onbetaalbaar. In Europa 
blijft de groene elektriciteit te 
schaars en te duur. 
 
Het mechanisme voor koolstof-
grenscorrectie is interessant, maar 
het bevoordeelt diegenen die de 
technologische veranderingen al 
hebben geïntegreerd maar toch la-
gere prijzen aanrekenen. Er zijn 
beschermingsmaatregelen nodig. 
 
Wat is uw analyse van de doelstel-
lingen voor 2030? Bedrijven vra-
gen zich bezorgd af wanneer we 
een stabiel kader zullen hebben 
voor de berging van CO2. 
 
Carmeuse en ENGIE waren van 
plan om 300 miljoen euro in het 
Columbusproject te investeren, 
maar uiteindelijk zien ze daarvan 
af. Hebben ze daarover met u on-
derhandeld? Is een publiek-private 
samenwerking geen optie? 
 

02.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Monsieur Crucke, il est in-

déniable que les défis auxquels la Belgique est confrontée sont impor-
tants. Nous sommes un pays qui concentre sur une superficie relative-
ment réduite une industrie à forte intensité énergétique et une densité 
de population élevée. Ceci dit, de telles contraintes et limites nous obli-
gent à nous montrer innovants, ce que nos industries ont d'ailleurs tou-
jours prouvé. En dépit de tous ces défis, Arcelor Mittal produit un acier 
d'une qualité parmi les meilleures en Europe et son site est très effi-
cace. Je suis donc intimement convaincue que nous sommes encore 
loin d'avoir exploité pleinement notre potentiel pour atteindre les objec-
tifs fixés. 
 
Certes, il y a beaucoup de compétences régionales. L'installation de 
capacités supplémentaires d'énergies renouvelables onshore telles 
que l'éolien et le solaire peut encore être fortement accélérée.  
 
Au niveau fédéral, nous avons réalisé un progrès important avec le 
triplement des capacités éoliennes offshore, même si des défis demeu-
rent, tels que l'augmentation des coûts liés aux technologies de réseau 

02.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: België staat voor enkele 
grote uitdagingen: op een beperkte 
oppervlakte hebben we een con-
centratie van energie-intensieve in-
dustrie en een hoge bevolkings-
dichtheid. Die situatie noopt ons tot 
innovatie, iets waarvan onze indu-
strieën altijd al blijk geven. Zo is de 
site van ArcelorMittal bijzonder effi-
ciënt. We hebben ons potentieel 
nog niet volledig benut om de voor-
opgestelde doelen te bereiken. 
 
Vele zaken op dat vlak ressorteren 
onder de gewestelijke bevoegdhe-
den. De installatie van bijkomende 
hernieuwbare-energiecapaciteiten, 
bijvoorbeeld voor wind- of zonne-
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(offshore et onshore). Il y a aussi le mécanisme de rémunération des 
capacités, avec un fort soutien à tout ce qui concerne les batteries et 
le demand-side management, ainsi que les trajectoires CO2, pour avoir 
moins de gaz à effet de serre et faire en sorte que l'énergie non carbo-
née ait le vent en poupe. 
 
Je vois d'où viennent ces propos. Nous en prenons acte mais il y a une 
obligation de continuer à travailler pour trouver des solutions. En même 
temps, la planète brûle. Voyez ce qui se passe aujourd'hui aux États-
Unis, et qui s'est aussi passé chez nous en Wallonie. Il faut donc traiter 
le problème le plus actuel, à savoir que la compétitivité énergétique 
n'est pas liée à la transition énergétique mais à la dépendance aux 
combustibles fossiles. Aujourd'hui, le gaz naturel est près de quatre 
fois plus cher en Europe qu'aux États-Unis par exemple. C'est un chan-
tier très important auquel il faut travailler. 
 
Concernant le projet Columbus, il s'agit tout d'abord d'une compétence 
qui est régionale. La première partie de ma réponse consiste surtout à 
voir avec la Région wallonne comment procéder. Deuxièmement, le 
projet nous est connu. Il faisait aussi partie du projet RRF. 
 
Cette annonce a été diffusée en deux étapes. J'ai ainsi été avertie par 
ENGIE qu'elle envisageait de renoncer au projet. Je ne me souviens 
pas exactement du moment, mais c'était bien avant les élections. Ce 
message avait été relayé auprès de Thomas Dermine, compétent pour 
les questions de relance économique (Green Deal et covid), et de moi-
même. Selon ENGIE, qui jouait un rôle d'intégrateur, le projet était trop 
innovant, si bien qu'il ne lui convenait pas. Thomas Dermine et moi-
même avons fait part de notre déception, puisque le captage de CO2 
pour une entreprise telle que Carmeuse est essentiel. Du reste, c'est 
un projet dont on parle beaucoup et qui représente, bien entendu, un 
réel défi. Si de tels projets peuvent être développés, c'est au sein d'en-
treprises comme Carmeuse. C'est donc avec beaucoup de déception 
que j'ai appris qu'ENGIE, en une annonce quasi définitive, renonçait à 
ce projet.  
 
Il importe à présent d'examiner cette question tous ensemble, mais ce 
sont les Régions qui sont à la manœuvre. Il faut aussi voir avec la 
Commission européenne, qui suit également un trajet CO2, CCS (cap-
tage et stockage du CO2), etc., pour identifier les véritables obstacles 
afin de les surmonter. Dans une économie circulaire, qui permet de 
réutiliser le CO2 capté, de tels projets doivent trouver un moyen de sur-
vivre. Cela dit, il s'agit aussi de mon opinion personnelle, car il n'existe 
pas vraiment de levier fédéral pour ce projet.  
 

energie, kan versneld worden. 
 
Op het federale niveau werd de off-
shore windenergiecapaciteit ver-
drievoudigd, maar er blijven be-
paalde uitdagingen bestaan, bij-
voorbeeld de toenemende kosten 
voor netwerktechnologieën. Voorts 
zijn er het capaciteitsvergoedings-
mechanisme, de steun voor het ge-
bruik van batterijen, en de CO2-tra-
jecten om de transitie naar kool-
stofarme energie te bewerkstel_ 
ligen. 
 
Ondanks de kritiek moeten we ver-
der oplossingen zoeken, want de 
wereld staat in brand! Ook het 
meest prangende probleem moet 
aangepakt worden, namelijk het 
feit dat de concurrentiekracht in-
zake energie in Europa geen ver-
band houdt met de energietransi-
tie, maar met de afhankelijkheid 
van fossiele brandstoffen. Aardgas 
is bijvoorbeeld vier keer duurder in 
Europa dan in de Verenigde Sta-
ten. 
 
Het Columbusproject valt onder de 
bevoegdheid van de gewesten. Het 
project is ons bekend als onderdeel 
van het RRF-project.  
 
Volgens ENGIE, dat als integrator 
optrad, was het project te innova-
tief. Thomas Dermine en ikzelf 
hebben onze ontgoocheling geuit, 
aangezien het afvangen van CO2 
voor een onderneming als Car-
meuse van essentieel belang is. Ik 
was dan ook bijzonder teleurge-
steld toen ik vernam dat ENGIE dat 
project stopzette. 
 
We moeten deze kwestie samen 
onderzoeken, maar het zijn de ge-
westen die aan het roer zitten. Ook 
de Europese Commissie moet ge-
raadpleegd worden. In een circu-
laire economie, waar afgevangen 
CO2 hergebruikt kan worden, moet 
er een plaats zijn voor dergelijke 
projecten. 
 

02.03  Jean-Luc Crucke (Les Engagés): Madame la ministre, je vous 

remercie pour vos réponses, qui ne sont certes pas des réponses qui 
requièrent des modifications de la législation mais qui, en matière de 

02.03  Jean-Luc Crucke (Les En-

gagés): Uit uw antwoord blijkt dat 
wetswijzigingen niet onmiddellijk 
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potentiel énergétique, posent question. Je vous rejoins dans l'idée que 
nous devons jouer un rôle de pionniers en innovation, que nous 
sommes franchement bien placés, mais qu'il est possible de faire en-
core davantage. 
 
Je dois aussi entendre le point de vue des entreprises en matière de 
compétitivité économique. C'est comme si on disait qu’on a les meil-
leures routes et que l'intelligence artificielle a permis de tout sécuriser. 
Or, si vous traversez la rue en fermant les yeux, vous prenez quand 
même le risque d'avoir un accident. Voilà la situation dans laquelle se 
trouvent certaines entreprises. Certes, elles ont un potentiel mais, au-
jourd'hui, elles doivent faire attention parce que sinon, elles risquent de 
perdre des marchés, ce qui aura un effet contraire sur l'économie ainsi 
que sur l'innovation et la technologie. 
 
Ensuite, en ce qui concerne le dossier Columbus, vous avez tout à fait 
raison. Il s’agit avant tout d’une matière régionale, et je ne vous fais 
d'ailleurs aucun reproche à ce sujet. Néanmoins, je suis toujours 
étonné de constater que les entreprises ont besoin d'un relais fédéral, 
même quand la matière est régionale; le fait de bénéficier d’un soutien 
fédéral confère une force au dossier et donne confiance. 
 

nodig zijn, maar er rijzen wel vra-
gen over het energiepotentieel. We 
zouden veel meer kunnen doen als 
pioniers in innovatie. 
 
Onze ondernemingen hebben wel-
iswaar een zeker potentieel, maar 
ze moeten oppassen dat ze geen 
marktaandelen verliezen, want dat 
zou nefast zijn op economisch, in-
novatief en technologisch vlak. 
 
Het Columbusproject is in feite een 
gewestelijk dossier. Het verbaast 
me dan ook dat de betrokken  
ondernemingen een federale tus-
senschakel nodig hebben om het 
project kracht bij te zetten. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

03 Questions jointes de 

- Jean-Luc Crucke à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les perspectives concernant la fin effective 
du contrat de gaz russe" (56001697C) 
- François De Smet à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les conséquences de la fin du contrat 
d'importation du gaz russe en Europe via l'Ukraine" (56001802C) 

03 Samengevoegde vragen van 

- Jean-Luc Crucke aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De perspectieven inzake het effectieve 
dichtdraaien van de Russische gaskraan" (56001697C) 
- François De Smet aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De gevolgen van het aflopen van het 
contract voor de invoer van Russisch gas in Europa via Oekraïne" (56001802C) 
 

03.01  Jean-Luc Crucke (Les Engagés): Madame la ministre, vous 

venez d'évoquer le coût du gaz et la compétitivité de ce marché entre 
l'Europe et les États-Unis. La décision est tombée concernant le gaz 
russe – et je crois qu'on ne peut pas la remettre en cause – depuis le 
début de l'année 2025. Le fait que le gazoduc Brotherhood, qui relie la 
Russie à l'Union européenne, a cessé de livrer, rend les choses extrê-
mement claires. Toutefois, clair ne veut pas dire définitif. Certains af-
firment que cela n'aura pas d'impact sur la Russie qui exportera ou 
réexportera via des pays tels que la Turquie. 
 
Vous avez plaidé pour ce dossier et je pense que vous avez bien fait 
de le faire. Ainsi, l'Europe institue-t-elle un système de suivi et de con-
trôle. Je voulais avoir votre lecture, vos explications par rapport à la 
manière dont ce dossier a été abordé par les autres États européens. 
Où en sommes-nous et comment les choses risquent-elles de se dé-
velopper? 
 
Par ailleurs, vous savez que le port de Zeebrugge est un point straté-
gique en termes de transbordement du GNL, y compris celui qui pro-
vient de Russie. Comment le gouvernement aborde-t-il ces éventuelles 
difficultés? Quels sont les chiffres pour 2024? Cela nous permettrait de 
voir comment les choses peuvent se dérouler à l'avenir. 

03.01  Jean-Luc Crucke (Les En-

gagés): Wat het Russische gas be-
treft, werd er met het dichtdraaien 
van de gaskraan op de Brother-
hoodpijpleiding tussen Rusland en 
de Europese Unie een beslissing 
genomen. Niets is echter definitief. 
Volgens sommigen zal Rusland 
opnieuw gas uitvoeren via landen 
als Turkije.  
 
U hebt er goed aan gedaan om een 
lans te breken voor dit dossier. Zo 
voert Europa nu een monitoring- en 
controlesysteem in. Wat is de hui-
dige stand van zaken in het licht 
van de benadering van de andere 
EU-lidstaten en hoe dreigt de toe-
stand zich verder te ontwikkelen?  
 
Zeebrugge is een strategische ha-
ven voor de overslag van lng, ook 
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Enfin, l'arrêt du transit de gaz via le gazoduc aura-t-il un impact sur la 
sécurité énergétique belge et quel impact? Cela rejoint un débat que 
nous venons d'avoir tout à l'heure. Dans l'affirmative, quelles sont les 
solutions alternatives? Comment développer ou renforcer encore les 
accords avec des pays producteurs de GNL? Je pense au Qatar, à la 
Norvège ou à d'autres régions. L'idée est de faire le point avec vous 
sur ce dossier également. 
 

van lng dat uit Rusland afkomstig 
is. Hoe zal de regering die eventu-
ele moeilijkheden aanpakken? Wat 
zijn de cijfers voor 2024?  
 
Zal de stopzetting van de gasdoor-
voer via de pijpleiding gevolgen 
hebben voor de Belgische energie-
zekerheid? Zo ja, wat zijn de alter-
natieven? Hoe kunnen we de ak-
koorden met de lng-producerende 
landen versterken?  
 

03.02  François De Smet (DéFI): Monsieur le président, madame la 

ministre, en effet, le contrat qui permet au gaz russe de passer par 
l’Ukraine pour alimenter l’Europe n’a pas été prolongé et a expiré le 
1er janvier 2025. 
 
C’est bien connu, l’approvisionnement énergétique constitue une arme 
de chantage politique utilisée par le président russe, M. Poutine, vis-à-
vis des pays européens. Il n’en demeure pas moins que d’après le think 
tank énergétique Bruegel, la fin du contrat de transit aura un impact 
significatif sur l’approvisionnement européen, même si le combustible 
envoyé par pipeline à travers l’Ukraine ne représente plus qu’environ 
5 % des importations européennes. 
 
Les réserves européennes sont ainsi remplies à 75 % aujourd’hui, 
contre 87 % il y a un an à la même période. Dans notre pays, le taux 
serait de 74 %. 
 
Malgré ses efforts pour remplacer le gaz russe, l'Union européenne a 
ressenti les effets de la hausse des coûts de l'énergie, qui a affecté sa 
compétitivité industrielle par rapport à la concurrence des États-Unis et 
de la Chine. De nombreux pays ont connu et connaîtront un ralentis-
sement économique, tandis que les taux d'inflation ont grimpé en 
flèche, aggravant l’augmentation du coût de la vie. 
 
Madame la ministre, mes questions sont assez simples. Quel est l’état 
de la dépendance actuelle de notre pays par rapport au gaz russe? 
Quelles sont les conséquences de la fin de la prolongation de ce con-
trat pour notre pays en termes de sécurité d’approvisionnement?  
 
Quels sont les développements du réseau de remplacement complet 
du gaz russe entamé par l’Union européenne? Quel rôle entend jouer 
notre pays au niveau européen en termes de transition énergétique? 
Je vous remercie. 
 

03.02  François De Smet (DéFI): 

Het contract inzake de doorvoer 
van Russisch gas via Oekraïne liep 
op 1 januari af en dat zal gevolgen 
hebben voor onze bevoorrading, 
ook al gaat het over slechts 5 % 
van de Europese invoer. De forse 
stijging van de energiekosten heeft 
het industriële concurrentiever-
mogen van de Europese Unie aan-
getast. Door de stijgende inflatie 
zullen heel wat landen te maken 
krijgen met een vertraging van de 
economische groei.  
 
Hoe afhankelijk is ons land van 
Russisch gas? Welke gevolgen 
heeft het verstrijken van dat con-
tract voor ons land? Wat zijn de 
ontwikkelingen met betrekking tot 
het netwerk voor de vervanging 
van Russisch gas? Welke rol zal 
ons land op het Europese niveau 
spelen op het gebied van energie-
transitie? 
 

03.03  Tinne Van der Straeten, ministre: Tout d’abord, merci pour ces 

questions, et merci surtout à M. Crucke, pour des questions très perti-
nentes et intéressantes qui nous donnent l’opportunité d’élaborer et 
d'éclaircir quelque peu la matière sur différents volets. 
 
Je vais commencer avec la sanction qui a été décidée dans le quator-
zième paquet de sanctions, dans lequel l’Union européenne a renforcé 
ses mesures pour limiter les revenus de la Russie issus de son indus-
trie fossile. Ce paquet interdit le transbordement de gaz; uniquement 
le transbordement de gaz naturel liquéfié russe, dans les ports euro-

03.03 Minister Tinne Van der 

Straeten: Wat de sancties betreft, 
heeft de Europese Unie de maatre-
gelen om de inkomsten van Rus-
land te beperken, geïntensiveerd. 
Zo is de overslag van Russisch lng 
in Europese havens verboden, ten-
zij een lidstaat specifieke energie-
behoeften heeft. 
 
Deze verordening heeft een directe 
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péens, sauf si une exception est accordée pour des besoins énergé-
tiques spécifiques d’un État membre. 
 
Donc, c'est un règlement qui est directement applicable dans l'Union 
européenne, mais nous avons élaboré un arrêté royal pour préciser les 
règles et les procédures nationales, parce que la sanction est com-
plexe en soi. Il s'agit uniquement du transbordement. Cela veut dire 
que si un transbordement arrive à Zeebrugge, nous devons être ca-
pables de voir si c'est un transbordement, donc de savoir si cela va 
partir par après en Asie par exemple, ou si cela entre, via Zeebrugge, 
pour aller vers l'Allemagne par exemple. En effet, c'est très facile, par 
exemple, si on a une installation, un nouveau terminal, de dire que l'on 
va interdire le gaz russe dans ces nouvelles installations, comme l'Al-
lemagne le fait. Je fais cette référence parce qu'elle est indiquée dans 
les articles de presse. Mais si l'on a des capacités existantes avec des 
contrats à long terme, ce n'est pas si facile que cela. Cela veut donc 
dire qu'en Allemagne, il n'y a pas de nouveau contrat qui amène des 
quantités de gaz russe en Allemagne, ce qui est une bonne chose en 
soi. En même temps, il y a toujours, via le transbordement, des quan-
tités de GNL russe qui entrent en Allemagne.  
 
Cela veut donc dire que nous avons acquis l'opportunité, dans notre 
propre législation nationale déjà, de faire rentrer quelques instruments 
pour réagir si par après se présentent encore d'autres initiatives pro-
venant de l'Union européenne, et cela pour pouvoir agir contre le GNL 
russe dans sa totalité.  
 
Dans la mise en œuvre de la sanction au niveau belge, nous avons 
introduit plusieurs mécanismes. D'abord, il s'agit d'une déclaration 
d'origine et d'un contrôle. Chaque utilisateur du terminal de GNL doit 
déclarer l'origine de ses cargaisons au SPF Économie et à la DG Na-
vigation. Ces informations sont vérifiées via un traçage des routes ma-
ritimes, en collaboration avec la DG Énergie.  
 
Ensuite, un système de mass balance: Fluxys LNG suit précisément 
l'origine des cargaisons grâce à un système de comptabilité de masse. 
 
Cela permet de vérifier si les cargaisons respectent les restrictions 
avec une rigueur supérieure à celle d'autres États membres. C'est no-
tamment sur ce point qu'il y a deux conseils, j'ai demandé le soutien 
de la Commission européenne pour que ce que nous implémentons en 
Belgique le soit aussi ailleurs. 
 
Troisième chose, le contrôle des rechargements. Les rechargements 
de GNL russe nécessitent une attestation d'un État membre confirmant 
son caractère indispensable à l'approvisionnement énergétique. Qua-
trième sanction, en cas de fausse déclaration ou d'infraction, la DG 
Navigation peut interdire l'accès aux ports belges. 
 
Cela signifie qu'à partir de l'implémentation prévue le 27 mars – c'est-
à-dire au moment de l'entrée en vigueur du quatorzième train de sanc-
tions –, nous serons capables d'avoir un traçage de tout flux en prove-
nance de Russie. Si la cargaison est un transbordement pur et simple, 
il ne sera plus possible mais s'il s'agit d'un transbordement ou d'un vo-
lume qui arrive sous forme de transbordement pour être ensuite injecté 
pour des raisons de sécurité d'approvisionnement, comme cela est 
prévu dans le paquet de sanctions, ce flux sera tracé. Nous connaî-
trons donc avec plus de détails à partir du 27 mars les flux, leur niveau, 

werking in de Europese Unie, maar 
er werd een koninklijk besluit uitge-
werkt om de toepassingsregels te 
verduidelijken. De sanctie is inder-
daad enkel van toepassing op 
overslag. Russisch gas kan wel 
verboden worden in nieuwe termi-
nals, zoals Duitsland beslist heeft. 
De situatie is echter ingewikkelder 
als het over bestaande capacitei-
ten op basis van langetermijncon-
tracten gaat. Daarom hebben we in 
onze wetgeving instrumenten op-
genomen om de totale hoeveelheid 
Russisch gas te beperken. 
 
Er werden verschillende sanctie-
mechanismen ingevoerd: ten eer-
ste een verklaring van oorsprong 
en controle, die geverifieerd wordt 
door het traceren van de zeerou-
tes, en ten tweede een mass ba-
lance-principe waarmee Fluxys de 
herkomst van de ladingen kan tra-
ceren. 
 
Zo kan er nagegaan worden of de 
beperkingen inzake het vervoer 
van lng in acht genomen worden, 
en dat gebeurt momenteel strikter 
dan in andere lidstaten. Ik heb de 
Europese Commissie om steun ge-
vraagd om die werkwijze ook in de 
andere lidstaten te implementeren. 
 
Voor het overladen van Russisch 
lng moet een lidstaat verklaren dat 
dit absoluut noodzakelijk is voor de 
energievoorziening. In geval van 
valse verklaringen of overtredingen 
kan het DG Scheepvaart de toe-
gang tot de Belgische havens ver-
bieden. 
 
Zodra het veertiende sanctiepakket 
op 27 maart volledig van kracht 
wordt, zullen we alle stromen van-
uit Rusland, de volumes en de be-
stemming ervan kunnen traceren. 
 
Als de Europese Commissie in een 
later stadium beslist om lng volle-
dig te sanctioneren of om het op te 
nemen in de toekomstige route-
kaart van eurocommissaris Jør-
gensen, zullen we al over een be-
staand instrument beschikken, wat 
het werk zal faciliëren. 
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leur direction, etc.  
 
Cela signifie que si, dans une étape ultérieure, la Commission décide 
de sanctionner le GNL dans sa totalité ou de l'inclure dans le roadmap 
que le commissaire Jørgensen doit développer, il existe déjà un instru-
ment pour faciliter ce travail. Mes réponses contiennent beaucoup de 
chiffres, je propose de vous les transmettre pour le rapport. J'ajouterai 
que les importations de GNL russe diminuent mais qu'il y en a encore. 
Ils sont toujours là. 
 
Il y a aussi différents flux via diverses installations. L'Allemagne a indi-
qué que les flux ne pouvaient plus entrer dans ses nouvelles installa-
tions. Il y en a donc plus qui arrivent via la Belgique. C'est un peu lo-
gique. Autrement dit, cela signifie que, pour pouvoir limiter les flux dans 
leur totalité, la Belgique doit disposer d'une sanction ou d'une mesure 
européenne plus stricte. Ainsi que je l'ai déjà expliqué à plusieurs re-
prises, des contrats pluriannuels ont été signés, comme c'est le cas 
aux Pays-Bas.  
 
S'agissant de la dépendance de la Belgique au gaz russe, les données 
préliminaires pour 2024 montrent une baisse de 6,5 % des importa-
tions de GNL russe par rapport à 2023. La consommation belge de gaz 
naturel a également diminué de 4 % environ. Ces chiffres montrent que 
notre dépendance au gaz russe est aujourd'hui très limitée. Mais, je le 
répète, cela ne veut pas dire qu'aucun gaz n'entre chez nous, mais qu'il 
transite par la suite.  
 
Pour les contrats de transit Russie-Ukraine, l'impact direct de leur ex-
piration sur notre sécurité d'approvisionnement est négligeable, car 
nous importons peu de gaz russe par pipeline. En revanche, les mar-
chés restent fragilisés par des facteurs externes, notamment une 
baisse des réserves européennes et une diminution des importations 
de GNL. Le remplacement du gaz russe dans l'Union européenne im-
plique plusieurs mesures importantes dans le cadre de REPowerEU. 
Nous constatons ainsi une réduction de 18 % de la consommation de 
gaz naturel en 2023 par rapport à la moyenne 2017-2021. La Commis-
sion européenne va présenter une roadmap, REPowerEU, le 24 février 
prochain, marquant le troisième anniversaire du début de la guerre en 
Ukraine. Ce document contiendra des mesures concrètes pour élimi-
ner les derniers flux de gaz russe.  
 

 
Ik zal u mijn cijfers bezorgen. Er 
wordt nog steeds Russisch lng in-
gevoerd, maar minder dan voor-
heen. 
 
De gasstromen kunnen de nieuwe 
Duitse faciliteiten niet meer in. 
Maar ze komen nog wel via België 
binnen. België heeft dus een sanc-
tie of een strengere Europese 
maatregel nodig. 
 
Ten opzichte van 2023 is onze im-
port van Russisch lng in 2024 met 
6,5 % gedaald. Ons aardgasver-
bruik is met 4 % gedaald. Onze af-
hankelijkheid van Russisch gas is 
dus zeer beperkt. Dat wil niet zeg-
gen dat het ons land niet binnen-
komt, maar dat het vervolgens 
doorgevoerd wordt. 
 
Het aflopen van de doorvoercon-
tracten tussen Rusland en Oekra-
ine heeft een verwaarloosbare in-
vloed op onze bevoorradingszeker-
heid, aangezien we heel weinig 
Russisch gas via pijpleidingen im-
porteren. Anderzijds blijven de 
markten verzwakt door externe fac-
toren, met name een daling van de 
Europese reserves en een daling 
van de lng-invoer. 
 
Met het oog gericht op de vervan-
ging van Russisch gas in de Euro-
pese Unie worden er in het kader 
van het REPowerEU-programma 
belangrijke maatregelen genomen. 
Op 24 februari, de derde verjaar-
dag van het begin van de oorlog in 
Oekraïne, zal de Europese Com-
missie haar REPowerEU-route-
kaart voorstellen met concrete 
maatregelen om de invoer van het 
laatste Russisch gas stop te zetten. 
 

03.04  Jean-Luc Crucke (Les Engagés): Madame la ministre, je vous 

remercie pour les explications et pour les informations bien précises et 
utiles que vous avez communiquées. Je crois effectivement qu'avoir 
une traçabilité parfaite est une obligation si on veut tenir la route. Mais, 
comme vous l'avez dit aussi, il faut que tout le monde puisse accepter 
et appliquer les mêmes règles. Je prendrai connaissance des chiffres 
que vous nous communiquerez qui, j'imagine, pourront fournir l'éclai-
rage supplémentaire par rapport aux explications que vous avez don-
nées. 
 

03.04  Jean-Luc Crucke (Les En-

gagés): Perfecte traceerbaarheid is 
een absolute vereiste. Ik zal ken-
nisnemen van de cijfers, maar ie-
dereen moet in dat verband wel de-
zelfde regels toepassen.  
 



CRIV 56 COM 077 29/01/2025  

 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

11 

03.05  François De Smet (DéFI): Madame la ministre, je vous remer-

cie pour le caractère très détaillé de votre réponse. Nous ne manque-
rons pas de regarder également les chiffres pour compléter notre 
propre information.  
 

03.05  François De Smet (DéFI): 

Ik zal die cijfers ook bekijken om mij 
een vollediger beeld van de situatie 
te vormen.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Samengevoegde vragen van 

- Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De gasprijs" (56001746C) 
- Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het verdwijnen van het Europese gasprijs-
plafond" (56001761C) 

04 Questions jointes de 

- Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le prix du gaz" (56001746C) 
- Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La fin du plafonnement européen des prix du gaz" 
(56001761C) 
 

04.01  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, de bevoorrading 

van aardgas in Europa voor de volgende winter, eind dit jaar, ziet er 
niet zo goed uit. We eindigen de winter waarschijnlijk met bijna lege 
voorraden. In Nederland, Frankrijk en het Verenigd Koninkrijk zijn de 
gasreserves al onder de 40 % gedoken. We zullen dit jaar mogelijk 
problemen hebben om de gasvoorraden voldoende bij te vullen tegen 
begin november. Dat is namelijk extra moeilijk geworden door het weg-
vallen van een deel van de bevoorrading uit Rusland via Oekraïne eind 
2024, zonder dat er veel extra lng-capaciteit bij is gekomen. De com-
binatie van een koude winter met weinig wind en zon, zoals eind 2024, 
kan resulteren in een tekort aan aardgas. 
 
Een dreiging van een mogelijk tekort volstaat om de prijs te laten stij-
gen en dat kan eind dit jaar opnieuw leiden tot schaarsteprijzen. Ook 
de prijzen voor 2026 zijn al weken aan het stijgen. De bijkomende slui-
ting van 2.000 MW aan kerncentrales in België doet daar wellicht ook 
geen goed aan. Tegelijkertijd eindigt ook het door u bejubelde mecha-
nisme van het Europese prijsplafond, al is de vraag of dat nooit geac-
tiveerde mechanisme wel ooit enig effect heeft gehad. 
 
Wat zijn de verwachtingen voor de leveringszekerheid van aardgas in 
de winter van 2025-2026? Als er effectief een tekort wordt vastgesteld, 
wat zijn dan de gevolgen voor de prijzen voor aardgas in België en 
Europa? 
 
Hoe kunnen industriële bedrijven competitief blijven, nu de prijs jaar na 
jaar veel duurder blijft dan die in de Verenigde Staten en landen in het 
Midden-Oosten? 
 
Wat zult u doen om de bevoorrading van België en de EU te maxima-
liseren en eventueel vraagbeperkende maatregelen te nemen? Bent u 
van mening dat het prijsplafond hier een effect op zou kunnen hebben 
of is dat niet het geval? 
 
Wat zou de impact op de leveringszekerheid en de gasprijs zijn ge-
weest indien de kerncentrales in België en Duitsland niet vervroegd 
gesloten waren om politieke redenen? 
 

04.01  Bert Wollants (N-VA): Les 

réserves de gaz européennes 
s'amenuisent et l'approvisionne-
ment pour l'hiver prochain est in-
certain en raison de l'arrêt des im-
portations de gaz russe via 
l'Ukraine, de l'absence de nou-
velles capacités de GNL et de l'hi-
ver froid que nous connaissons ac-
tuellement, avec peu de vent et 
d'ensoleillement. Cette situation 
risque de pousser les prix à la 
hausse. Dans le même temps, des 
centrales nucléaires sont fermées 
en Belgique, et le mécanisme eu-
ropéen de plafonnement des prix 
touche à sa fin. 
 
Qu'en est-il de la sécurité d'appro-
visionnement pour l'hiver pro-
chain? Comment nos entreprises 
industrielles peuvent-elles demeu-
rer concurrentielles dans de telles 
circonstances? Quelles mesures 
envisagez-vous de prendre pour 
maximiser l'approvisionnement de 
la Belgique et de l'Union euro-
péenne et pour éventuellement 
restreindre la demande? Quel au-
rait été l'impact si, en Belgique et 
en Allemagne, les centrales nu-
cléaires n'avaient pas été mises à 
l'arrêt prématurément pour des mo-
tifs politiques? 
 

04.02  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, binnenkort is het pla-

fond op de gasprijzen niet meer van toepassing, omdat de regeling ter 
zake niet wordt verlengd. Overigens waren de voorwaarden dermate 

04.02  Kurt Ravyts (VB): Le pla-

fonnement des prix du gaz ne sera 



 29/01/2025 CRIV 56 COM 077 
 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

12 

streng dat het plafond de afgelopen twee jaar nooit is bereikt, zelfs niet 
bij benadering. De Europese Commissie verwijst nu naar het aange-
kondigde actieplan voor betaalbare energie van de nieuwe Europese 
commissaris Jørgensen. De gasmarkten reageren zeer zenuwachtig. 
Zelf ben ik ook ongerust over de leveringszekerheid van aardgas voor 
volgende winter. 
 
Dreigt er geen tekort aan aardgas voor de hele EU en bijgevolg ook 
hogere prijzen wegens schaarste voor de consument? Er rijzen boven-
dien vragen over de stabiliteit van lng-aanvoer, nu de Europese Unie 
hard bezig is met het definitief onmogelijk maken van invoer van Rus-
sisch lng in de Europese Unie. Nochtans werd altijd verdedigd dat men 
oog moest blijven houden voor de prijzen, maar daarover hoor ik nu 
minder spreken. 
 
Kunt u meer toelichting geven bij de leveringszekerheid?  
 
Wat is uw visie op de noodzaak aan een meer structurele aanpak in 
plaats van de tijdelijke noodmaatregel van het Europese plafond? 
 
Hoe zullen consumenten en bedrijven beschermd worden tegen toe-
komstige gasprijscrisissen? Men zou minder gas kunnen consumeren, 
maar zo eenvoudig is het niet. 
 

pas prolongé. La Commission eu-
ropéenne met l'accent sur le plan 
d'action en faveur d'une énergie à 
prix abordable, mais les marchés 
du gaz réagissent avec beaucoup 
de nervosité. Je m'inquiète moi 
aussi de la sécurité d'approvision-
nement en gaz naturel pour l'hiver 
prochain.  
 
Existe-t-il un risque de pénurie de 
gaz naturel et dès lors d'une 
hausse des prix? Préférez-vous 
également une approche structu-
relle à une mesure d'urgence tem-
poraire de plafonnement euro-
péen? Comment les consomma-
teurs et les entreprises seront-ils 
protégés contre de nouvelles 
crises du gaz? 
 

04.03 Minister Tinne Van der Straeten: Of misschien wel! 

 
Mijnheer Wollants, mijnheer Ravyts, voorafgaandelijk wil ik een per-
soonlijke noot meegeven. De voorspelling van gasprijzen in een vrijge-
maakte en vooral ook wereldwijde markt, geconfronteerd met geopoli-
tieke spanningen en weersextremen, is niet zo eenvoudig. Als ik dat 
zou kunnen, denk ik dat ik geen minister zou zijn, maar wel een duur-
betaalde en goed verdienende consultant. 
 
Dat gezegd zijnde, ik wil er absoluut niet vanonder muizen, want in een 
wereldwijde markt met die spanningen en weersextremen is het als 
minister absoluut belangrijk om te garanderen dat die markt goed 
werkt. We hebben noodremmen ingebouwd, die we kunnen activeren, 
als het nodig is. De bevoorradingszekerheid hebben we zeer sterk ge-
monitord. Daarnaast staat ook ons crisismanagement voldoende op 
punt. Aan al die zaken heb ik de afgelopen jaren gewerkt. 
 
Nu ga ik punctueel in op uw vragen. Inzake de bevoorradingszekerheid 
voor de winter van 2025-2026 legt het wegvallen van de Russische 
gasstromen via Oekraïne per 1 januari 2025 extra druk op de wereld-
wijde gasbalans, vooral in het eerste kwartaal van dit jaar. Tegelijkertijd 
vereist de zomer van 2025 een verhoogde inspanning om de Europese 
voorraden aan te vullen, zeker nu in de vroege maanden van de winter 
al relatief veel gas uit de voorraden gehaald werd. Tegelijkertijd is er 
ook reden tot relativering, in die zin dat de weersomstandigheden wel 
degelijk binnen normale grenzen vallen, wat betekent dat de vraag 
naar aardgas minder groot is dan in extreem koude winters. Fluxys 
maakt altijd inschattingen voor extreme temperaturen en let ook op de 
mogelijke uitval van bepaalde stromen. Een strenge winter zoals in 
2010-2011 zou de vraag naar gas aanzienlijk meer hebben doen toe-
nemen dan wat wij nu verliezen aan Russische leveringen via Oekra-
ine. Daarnaast zijn er positieve signalen, want aan het eind van 2024 
zijn nieuwe lng-projecten, zoals Plaquemines, Corpus Christi Stage 3 
en Greater Tortue Ahmeyim, operationeel geworden. Ook komt LNG 

04.03  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Prédire l’évolution des 
prix du gaz dans un marché libéra-
lisé et mondial n’est pas chose ai-
sée en raison des tensions géopo-
litiques et des phénomènes météo-
rologiques extrêmes. En tant que 
ministre, je dois malgré tout garan-
tir le bon fonctionnement du mar-
ché. Nous avons instauré des 
freins de secours et nous assurons 
un suivi de la sécurité d'approvi-
sionnement. Notre gestion de crise 
est également au point. 
 
Pour l'hiver 2025-2026, la suppres-
sion des flux gaziers russes hypo-
thèque l'équilibre de l'approvision-
nement en gaz. Cependant, les 
conditions météorologiques hiver-
nales ne sont pas extrêmes et de 
nouveaux projets de GNL offrent 
des perspectives. 
 
Les prix du gaz demeurent toute-
fois élevés en raison d'un senti-
ment de pénurie et de la concur-
rence avec l'Asie pour les cargai-
sons de GNL. Cette dynamique 
persistera jusqu'à l'émergence 
d'une plus grande stabilité grâce à 
de nouvelles capacités de produc-
tion et à des réserves supplémen-
taires.  
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Canada in 2025 online, wat extra perspectief biedt voor het mondiale 
aanbod. 
 
Wat zijn de gevolgen voor de gasprijzen? Hoewel de gasbalans mo-
menteel gespannen is, hebben de relatief milde winteromstandigheden 
een dempend effect op de vraag. De prijzen blijven wel hoog, deels 
door de perceptie van schaarste en de concurrentie tussen Europa en 
Azië voor de lng-ladingen. Dat is niet nieuw; diezelfde parameters blij-
ven altijd terugkomen. Die dynamiek zal waarschijnlijk aanhouden tot 
er meer stabiliteit ontstaat door een nieuwe productiecapaciteit en aan-
vullende voorraadvullingen. 
 
Met betrekking tot de competitiviteit van de industrie zijn de hoge gas-
prijzen absoluut een uitdaging voor de Europese industrie, die moet 
concurreren met regio's als de VS, waar de energieprijzen aanzienlijk 
lager zijn, denk bijvoorbeeld aan de Henry Hub. Het Europese REPo-
werEU-plan speelt hierin een sleutelrol. Het richt zich op het verlagen 
van energiekosten en het versterken van de concurrentiekracht door 
middel van investeringen in hernieuwbare energie en energie-efficiën-
tie. 
 
Ik kom nu tot het beleid voor de bevoorrading en het vraagbeheer. De 
Belgische gasmarkt is geliberaliseerd. Private partijen dragen de ver-
antwoordelijkheid voor de bevoorrading. Met de overheid houden we 
toezicht op strategische elementen, zoals de vulling van de opslag in 
Loenhout. Tegelijk blijft België in gasbesparing vooroplopen. Sinds 
april 2024 hebben we een vraagreductie van 21 % gerealiseerd, wat 
boven de Europese doelstelling van 15 % ligt. Daarnaast bieden 
nieuwe lng-capaciteiten wereldwijd hoop op extra flexibiliteit, wat kan 
bijdragen aan de stabilisatie van de markt en de vermindering van de 
druk op Europese voorraden. 
 
Ik wil hieraan toevoegen dat het voor mij echt absoluut cruciaal blijft 
om onze bevoorradingspartners meer strategisch te kiezen en dat niet 
louter technisch te bekijken vanuit de energie, vanuit de lng-terminal, 
vanuit Fluxys. Ik was nog niet zo lang geleden in Abu Dhabi voor de 
councel van het International Renewable Energie Agency (IRENA). We 
kijken vaak naar Qatar, omdat er daarmee contracten zijn gesloten, en 
naar Saoedi-Arabië, maar we moeten toch rekening houden met de 
positie van de Verenigde Arabische Emiraten in de Golf. 
 
Het zal de komende jaren van cruciaal belang zijn om naast de strate-
gische benadering door Buitenlandse Zaken, ook perspectieven op het 
vlak van energie in het beleid mee te nemen en dan heb ik het over de 
gasbehoefte en de keuze van de partners waarmee men contracten 
sluit. Kortom, we moeten een antwoord bieden op de vragen met welke 
landen wij bevoorrechte relaties willen uitbouwen en welke andere ele-
menten meespelen. Zo niet blijven we afhankelijk van regimes die 
overnight neen kunnen zeggen. 
 
Het is juist dat het prijsplafond nooit werd geactiveerd, omdat de prijzen 
nadien niet meer die hoogtes bereikten. Dat wil niet zeggen dat het 
geen impact heeft gehad op de markt of de bevoorradingszekerheid. 
Dat plafond was belangrijk voor de Europese energieministers om in-
terne marktspelers in Europa ervan te weerhouden tegen elkaar op te 
bieden en zo artificieel de gasprijs heel hoog te maken. Net dat is het-
geen wij zagen in 2021. Die outbidding is nu ook niet aan de gang en 
zou in de huidige omstandigheden ook geen impact hebben. 

 
Les prix élevés du gaz constituent 
un défi pour l'industrie européenne, 
qui doit rivaliser avec des zones 
telles que les États-Unis, où les 
prix sont nettement inférieurs. Le 
plan européen REPowerEU devrait 
permettre de remédier à la situa-
tion grâce à des investissements 
dans les énergies renouvelables et 
l'efficacité énergétique.  
 
En Belgique, des entreprises pri-
vées sont chargées d'assurer l'ap-
provisionnement du marché du gaz 
et les autorités jouent un rôle de 
contrôle. Notre pays donne le ton 
en matière d'économies de gaz, 
avec une réduction de la demande 
de 21 % depuis avril 2024. La nou-
velle capacité de GNL devrait être 
garante d’une flexibilité  
 
Il demeure capital de sélectionner 
nos partenaires d'approvisionne-
ment non pas sur la base de cri-
tères purement techniques, mais 
en fonction d’une approche plus 
stratégique. 
 
En effet, le plafonnement des prix 
n'a jamais été activé, parce que les 
prix n'ont plus atteint des sommets. 
Il a toutefois permis d'éviter une su-
renchère entre les acteurs internes 
du marché européen et, ce faisant, 
une hausse artificielle des prix. Le 
plafonnement des prix était une 
mesure d'urgence, ce qui explique 
pourquoi il n'a pas été prolongé. De 
telles mesures sont néanmoins né-
cessaires et doivent être intégrées 
de manière structurelle dans les 
propositions européennes en cours 
d'élaboration afin d’empêcher 
l’émergence d’une énergie hors de 
prix imputable au fonctionnement 
du marché. 
 
La fermeture des centrales nu-
cléaires en Belgique et en Alle-
magne a entraîné une augmenta-
tion de la demande de gaz pour la 
production d'électricité, mais la ré-
duction de la demande dans 
d'autres secteurs a en grande par-
tie compensé cette augmentation. 
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Het gasplafond werd niet verlengd, omdat het een noodmaatregel was, 
genomen op basis van speciale procedures in het verdrag. Ik blijf er 
alleszins van overtuigd dat dergelijke noodmaatregelen structureel in-
gebed moeten worden in de voorstellen die de Europese Commissie 
nu uitwerkt, want op die manier kunnen beleidsmakers de marktspelers 
duidelijk maken dat men niet eender wat zal betalen. Vertegenwoordi-
gers ervan zijn in mijn bureau geweest om mij te vertellen dat de markt 
werkt. Ja, de markt werkt, maar wat eruit komt, is een onbetaalbare en 
onwenselijke prijs. Het is aan de politieke overheid, het liefst op Euro-
pees niveau, om daaraan sturing te geven. Een dergelijk instrument 
heeft wel degelijk een impact en is wel degelijk noodzakelijk. 
 
Wat het effect van de kernuitstap op de gasprijzen betreft, het sluiten 
van de kerncentrales in België en Duitsland leidde tot een hogere vraag 
naar gas voor elektriciteitsproductie, maar de impact is beperkt. 
Slechts 27 % van het gas in de EU wordt gebruikt om elektriciteit te 
produceren. De reductie van de vraag in andere sectoren heeft de stij-
ging grotendeels gecompenseerd. 
 
Het is dus heel belangrijk om te blijven inzetten op een vermindering 
van het gasgebruik, ook in andere sectoren. Ook bijvoorbeeld voor ver-
warming moet er overgeschakeld kunnen worden op andere technolo-
gieën, die dan natuurlijk ook betaalbaar moeten zijn. Het is al te ge-
makkelijk om te zeggen dat iedereen moet overschakelen op warmte-
pompen, want die moeten betaalbaar zijn en er moet een businesscase 
zijn. Dat is nog niet noodzakelijk het geval. 
 
Inzake het gasplafond heb ik geantwoord dat ik belang hecht aan struc-
turele oplossingen in een breder beleidskader. In die zin is het wachten 
op en uitkijken naar het actieplan voor betaalbare energie, dat de Com-
missie voorbereidt. Ik hoop en verwacht dat dat plan niet louter gemak-
kelijkheidsoplossingen bevat, zoals sociale energietarieven, maar dat 
er ook structureel naar marktwerking wordt gekeken. 
 

Enfin, nous devons poursuivre nos 
efforts en vue de réduire la con-
sommation de gaz. Mais il faut 
alors prévoir des solutions alterna-
tives abordables. 
 

04.04  Bert Wollants (N-VA): Dank u voor uw antwoord, mevrouw de 

minister. Er blijven toch wat bezorgdheden spelen op de gasmarkt, ze-
ker omdat de prijzen onder andere door de huidige weersomstandig-
heden stijgen en de markt zelf op de langere termijn, meer bepaald 
voor het kalenderjaar 2026, eenzelfde stijging verwacht. Die is sinds 
februari 2024 toch bepaald fors te noemen. Daar maak ik me zorgen 
over, des te meer omdat we het gasverbruik in de industrie zien afne-
men. Dat zou een geweldig goede zaak kunnen zijn, mocht de reden 
daarvan zijn dat de industrie volop op nieuwe technologieën overscha-
kelt. In de praktijk is dat niet het geval, want een aantal processen lig-
gen gewoon stil, omdat de gasprijs te hoog wordt. 
 
Ik citeer een federaal minister: "Men kan zijn industrie maar één keer 
verliezen." Dat het gasverbruik vermindert, kan dus niet zomaar een 
goede zaak worden genoemd. 
 
Er moet structureel iets gebeuren, want onze gas- en elektriciteitsprijs 
blijft op een niveau dat niet competitief is met landen aan de andere 
kant van eender welke oceaan. De lage vullingsgraad van onze gas-
voorraden baart mij zorgen. Voor het uitbreken van de energiecrisis 
zagen we immers een gelijkaardig beeld. We moeten onderzoeken of 
we daarvoor maatregelen kunnen nemen. U kijkt vooruit naar het ac-
tieprogramma dat op Europees vlak uitgerold kan worden. Er is echter 

04.04  Bert Wollants (N-VA): La 

consommation de gaz de l'industrie 
diminue, mais malheureusement 
pas en raison du passage à de 
nouvelles technologies. Les entre-
prises interrompent tout simple-
ment leurs activités. Les prix de 
l'énergie ne sont pas compétitifs. 
Nous devons passer à l'action, 
sous peine de perdre notre indus-
trie. 
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werk aan de winkel, want anders zullen we er niet komen en zullen we 
de industrie inderdaad verliezen. Dat heeft als gevolg dat er heel wat 
kosten aanvullend op andere sectoren zullen moeten worden afgewen-
teld en die zullen daar ook niet blij mee zijn. Ik zie het wat pessimisti-
scher in dan u. ik maan iedereen aan de nodige actie te ondernemen. 
 

04.05  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, ik sluit me aan bij de 

repliek van collega Wollants. U hebt een aantal zaken in perspectief 
geplaatst en gerelativeerd. De vraag is echter waaraan die vraagre-
ductie te wijten is. Het antwoord werd daarnet gegeven. Voorts tast ik 
nog wat in het duister in verband met de leveringszekerheid en het 
nieuwe lng-aanbod. We zullen zien. Op 24 februari komt de roadmap 
van REPowerEU. De uitdagingen zijn legio. 
 

04.05  Kurt Ravyts (VB): Il faut en-

core attendre deux choses: plus de 
clarté quant à la nouvelle offre de 
GNL et la feuille de route de REPo-
werEU. En tout cas, les défis ne 
manquent pas. 
 

04.06 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer de voorzitter, ik zou 

nog één element willen toevoegen, getriggerd door de antwoorden van 
de parlementsleden. 
 
Ik ben het eens met de observaties in verband met de situatie aan de 
overkant van de oceanen, inclusief Amerika, maar we mogen ook onze 
buren niet uit het oog verliezen. Er is in Duitsland van alles gebeurd, 
wat bijgedragen heeft tot de heel hoge prijzen. We hoeven de geschie-
denis hier niet opnieuw te schetsen; wat gebeurd is, is gebeurd. Dat 
neemt niet weg dat we goed moeten opvolgen welke initiatieven Duits-
land al dan niet zal nemen, bijvoorbeeld inzake het al dan niet vullen 
van zijn voorraden. Dat kan immers een opwaartse druk geven. Wij 
moeten ter zake de vinger aan de pols houden. 
 

04.06  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Les prix élevés étaient 
également dus à des mesures 
prises par nos voisins. Nous de-
vons veiller au suivi efficace des 
initiatives que l'Allemagne prendra 
pour remplir ses stocks. 
 

04.07  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, uw opmerking is 

een nuttige aanvulling: wij moeten ook monitoren wat er in Europa zelf 
gebeurt. Dat geldt niet enkel voor gas, maar ook voor elektriciteit, aan-
gezien er op dat vlak bijna dezelfde problemen rijzen. We moeten alert 
zijn voor wie wat doet in het licht van de competitiviteit. Op zulke mo-
menten lijkt een eengemaakt Europa net iets te ver weg en kijkt men 
liever iets dichterbij. Denken we maar aan onze reactie op initiatieven 
van Duitsland, waarbij we inzetten op de verhoging van de capaciteit 
van bepaalde gasleidingen om, vanuit lng-oogpunt, extra gas in de 
richting van Duitsland te kunnen voeren. Het kan soms raar lopen. 
 

04.07  Bert Wollants (N-VA): Il 

faut effectivement que nous exa_ 
minions également la situation en 
Europe ainsi que la possibilité de 
collaborer avec les pays qui nous 
entourent. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

05 Vraag van Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het CRM en de 'virtual battery' 

in industriële maakbedrijven" (56001747C) 

05 Question de Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le CRM et la "virtual battery" 

dans les entreprises de fabrication industrielles" (56001747C) 
 

05.01  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, naarmate de ener-

gietransitie zich voltrekt, komen steeds meer creatieve ideeën naar vo-
ren om de nood aan elektrificatie, elektriciteitsproductie en flexibiliteit 
te kunnen invullen. Innovatie is absoluut aan de orde om deze uitda-
gingen het hoofd te bieden, maar de vraag is natuurlijk of zowel de 
mechanismen bij Elia om flexibiliteit te vergoeden als systemen zoals 
het capaciteitsmechanisme voldoende snel mee evolueren. 
 
In dat opzicht werd mij recent aangeven dat in de industrie wordt na-
gedacht over het gebruik van het concept van een virtuele batterij. In 
de praktijk komt dit neer op het flexibiliseren van industriële energie-

05.01  Bert Wollants (N-VA): 

L'industrie envisage des solutions 
énergétiques innovantes, par 
exemple le concept de batterie vir-
tuelle. Cela implique que des pro-
cessus industriels à forte intensité 
énergétique soient mis en place de 
manière flexible et que l'on con-
somme moins d'électricité en cas 
de demande élevée et plus d'élec-
tricité en cas de surproduction. 
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intensieve of elektriciteitsintensieve processen, zodat energie-inten-
sieve processen beter planbaar worden of uitgesteld kunnen worden 
door het bufferen van de halffabricaten en het verhogen van de maxi-
male capaciteit van de energie-intensieve processen. Men wil dus met 
andere woorden minder stroom afnemen wanneer de markt dat nodig 
heeft en investeren in infrastructuur die dat flexibeler maakt en tegelijk 
extra afnemen wanneer er veel of zelfs overproductie is op de energie-
markt en dus de investeringen doen in bijkomende capaciteit om dat 
mogelijk te maken. Dit is innovatief en zou mogelijk een grote meer-
waarde in het capaciteitsmechanisme kunnen zijn. Mevrouw de minis-
ter, ik veronderstel dat u precies weet waarover ik het heb, want u bent 
daar ook geweest. 
 
Mevrouw de minister, hoe staat u tegenover dit soort oplossingen voor 
de energiemarkt? 
 
Ongetwijfeld kent u bedrijven die dit soort van innovatieve oplossingen 
overwegen. Welke drempels zijn er momenteel om hen te laten deel-
nemen aan het CRM, en in het bijzonder voor het toepassen van meer-
jarige capaciteitscontracten die bepaalde investeringen mogelijk zou-
den maken? 
 
Hoe zou onze industriële sector gestimuleerd kunnen worden om op 
zoek te gaan naar dit soort van innovatieve oplossingen die ons elek-
triciteitssysteem zouden kunnen vooruithelpen? 
 

 
Que pensez-vous de cette solu-
tion? À quels obstacles les entre-
prises envisageant des solutions 
innovantes et souhaitant participer 
au mécanisme de rémunération de 
la capacité (CRM) se heurtent-
elles, surtout en ce qui concerne 
les contrats de capacité plurian-
nuels? Comment notre secteur in-
dustriel peut-il être incité à recher-
cher des solutions innovantes? 
 

05.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Wollants, ik heb nog 

niet zo lang geleden inderdaad een heel boeiend bezoek gebracht aan 
de zinksmelterij Nyrstar in Balen. Dat is een heel elektriciteitsintensief 
bedrijf, een van de grootste elektriciteitsverbruikers van het land, na 
onder andere de NMBS. Het bedrijf heeft zijn productieproces echter 
zodanig kunnen flexibiliseren dat het kan meewerken met de elektri_ 
citeitsmarkt. Het zou dat heel graag doen omdat het dat ziet als een 
manier om zijn site te kunnen blijven verankeren in België. 
 
Het is dat soort projecten, maar ook dat innovatief denken, dat we ab-
soluut nodig hebben. Vandaar dat we altijd op vinkenslag moeten lig-
gen om ervoor te zorgen dat het CRM dergelijke innovaties mee on-
dersteunt. Ondertussen heeft de opslag in België al een boost gekre-
gen via het CRM. We hebben het daarnet al gehad over die 1.000 me-
gawatt aan batterijcapaciteit die al is ontwikkeld of in ontwikkeling is, 
die 21 sites die gecontracteerd zijn voor een derated capacity van 
586 megawatt in het CRM. Dat betekent dat op een beperkt aantal ja-
ren een nominaal vermogen van 1 gigawatt werd ontwikkeld. Ik moet 
de technologie nog zien die dezelfde resultaten in eenzelfde tijds-
spanne kan realiseren. 
 
Die flexibiliteit is absoluut cruciaal in het kader van de energietransitie, 
dus alle initiatieven met betrekking tot marktflexibiliteit die het netwerk 
ontlasten, moeten worden aangemoedigd. Dat zal er immers toe leiden 
dat het net efficiënter kan worden uitgebouwd, maar ook dat we minder 
capaciteit moeten contracteren in het CRM. Het helpt dus altijd op alle 
vlakken. 
 
Wat betreft de vragen over de obstakels in het CRM en hoe die pro-
jecten meer ondersteund kunnen worden, de huidige criteria voor 
vraagsturing in het CRM gelden alleen voor contracten voor één jaar. 

05.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: La fonderie de zinc Nyrs-
tar, à Balen, l'une des entreprises 
qui consomment le plus d'électri-
cité dans notre pays, a effective-
ment pu rendre son processus de 
production suffisamment flexible 
pour être en phase avec le marché 
de l'électricité. Nous avons besoin 
de ces solutions innovantes et 
nous devons en effet veiller à ce 
que le CRM les soutienne. Le 
stockage a déjà été stimulé en Bel-
gique. Nous devons désormais en-
courager la flexibilité du marché 
afin de pouvoir développer le ré-
seau plus efficacement et contrac-
ter une capacité moindre dans le 
CRM. Les critères actuels de la 
gestion de la demande dans le 
CRM ne sont valables que pour 
des contrats d'un an, ce qui n'ap-
porte pas une sécurité suffisante 
pour des projets dont l'intensité en 
capital est importante. La Commis-
sion de Régulation de l’Électricité 
et du Gaz (CREG) n'est pas favo-
rable à une modification des cri-
tères. La CREG soumettra néan-
moins cette question aux acteurs 
du marché. J'ai hâte de connaître 
les résultats de ce débat. 
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Die bieden echter onvoldoende zekerheid voor kapitaalsintensieve in-
novaties. Dat heeft Nyrstar mij ook uitgelegd toen ik daar was. Dat is 
de belangrijkste drempel voor het bedrijf. 
 
Ik heb met de CREG de mogelijkheid besproken om de criteria voor de 
meerjarige contracten aan te passen. Dat is immers een bevoegdheid 
van de CREG. 
 
In alle eerlijkheid wil ik u meegeven dat de CREG daar niet zo warm 
voor loopt. Ik geef jullie dit mee omdat jullie regelmatig uitwisselingen 
hebben met de CREG en omdat dit zeker een debat is dat via het Par-
lement met de CREG gevoerd kan worden. 
 
De CREG heeft wel aangegeven dat ze dit zal voorleggen aan de 
marktpartijen via een publieke consultatie. Dat wil zeggen dat er so-
wieso een moment van reflectie zal komen, van overleg, van stakehol-
derconsultaties. Ik kijk heel erg uit naar de resultaten daarvan, die dan 
de input kunnen zijn voor een verder beleidsdebat. 
 
Zoals ik daarstraks al gezegd heb, is het CRM geen doel op zich. Het 
is een middel. Als het CRM kan dienen om verschillende belangen sa-
men te brengen, moeten we dat ernstig bekijken. Met verschillende be-
langen bedoel ik het verankeren van tewerkstelling hier, het veranke-
ren van industriële activiteiten, het zorgen voor het net en het zorgen 
voor bevoorradingszekerheid. Ik ben het CRM heel erg genegen. Dat 
men via marktconsultatie wil werken, is een heel belangrijke eerste 
stap. 
 
Ik wil nog zeggen dat wij ook inzake flexibiliteit tout court gewerkt heb-
ben aan initiatieven, maar dat is u bekend. Het ging daarbij over groot-
handelsmarktondersteunende diensten, die belangrijk zijn voor virtuele 
batterijen in de industrie. Bij de afhandeling daarvan is gebleken dat dit 
een zeer complexe en ook vrij gevoelige kwestie is, wegens de be-
voegdheidsverdeling tussen de federale en de gewestelijke overhe-
den. 
 
De Raad van State heeft in zijn advies aangegeven dat de samenwer-
king tussen de verschillende beleidsniveaus wat flexibiliteit betreft het 
best ondersteund kan worden door een samenwerkingsakkoord tussen 
de federale overheden en de gewesten. Ik meen dat het een goede 
zaak zou zijn om te verduidelijken dat dergelijke projecten, hoewel ze 
vanuit energieperspectief misschien niet veel geld kosten, vanuit het 
perspectief van een maakbedrijf wel aanzienlijke financiële middelen 
vereisen. Het gaat om 100 miljoen euro, meen ik. In de energie-indu-
strie praten we gemakkelijk over miljarden als er investeringen moeten 
gebeuren, maar voor een maakbedrijf vraagt dit wel een zeer grote in-
vestering. Maakbedrijven hebben dus een voorspelbaar kader nodig. 
 
We kunnen dus werken binnen het CRM, maar daarnaast is het be-
langrijk dat de federale overheid en de gewesten overkoepelend wer-
ken op het gebied van flexibiliteit en samenwerking, en onderling be-
palen wie wat doet. 
 

 
Par ailleurs, le Conseil d'État a in-
diqué que la collaboration entre les 
autorités fédérales et régionales 
est fondamentale dans ce do-
maine. Les entreprises manufactu-
rières ont besoin d'un cadre prévi-
sible pour investir dans des appli-
cations énergétiques innovantes. 
 

05.03  Bert Wollants (N-VA): Bedankt voor uw antwoord, mevrouw de 

minister. Het project zoals het werd voorgesteld, charmeerde mij wel 
en biedt een aantal mogelijkheden die er vandaag, met de klassieke 
opslagsystemen, nog veel minder zijn. Vooral het feit dat het tijdens 
langere periodes kan worden geactiveerd, maakt het interessant als 

05.03  Bert Wollants (N-VA): Ce 

projet offre des possibilités que 
n'offrent pas les systèmes de 
stockage classiques. Je me réjouis 
que vous partagiez ce point de vue. 
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we over een langere periode een groot aanbod van hernieuwbare ener-
gie hebben. Met een klassieke batterij, die nu nog een opslagduur van 
vier of vijf uur heeft, kan men wel iets aanvangen, maar projecten die 
opslag van veel langere duur bieden zijn natuurlijk nog nuttiger. 
 
Ik zie dus mogelijkheden en het verheugt mij dat u die visie deelt. Nu 
zal via het beleid bekeken moeten worden op welke manier ook de 
energieregulator warm kan worden gemaakt voor dat idee. Ik ben er 
rotsvast van overtuigd dat we er, als we in de toekomst nog veel gro-
tere hoeveelheden hernieuwbare energie op ons net krijgen, absoluut 
behoefte aan zullen hebben om bepaalde capaciteiten met een veel 
hogere intensiteit te benutten. Zo zullen we de extra stroom nuttig kun-
nen gebruiken. Dergelijke projecten kunnen daar absoluut aan bijdra-
gen, net zo goed als in de omgekeerde situatie. 
 
We moeten dit zeker opvolgen en we kijken uit naar de visie van de 
volgende minister van Energie. 
 

Si nous injectons de grandes quan-
tités d'énergies renouvelables sur 
notre réseau, nous devons pouvoir 
utiliser cette électricité supplémen-
taire à bon escient. Le pouvoir poli-
tique devra examiner comment en 
convaincre également la CREG. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Vraag van Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De tegenstellingen in de toolbox 

van Elia" (56001748C) 

06 Question de Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les antagonismes dans la boîte 

à outils d'Elia" (56001748C) 
 

06.01  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, onlangs vernam 

ik dat de verschillende instrumenten die Elia heeft voor netevenwicht 
niet altijd goed op elkaar zijn afgestemd. Ik geef een voorbeeld. Het 
deelnemen aan het automatische frequentieherstelproces, het vroe-
gere R2, wordt soms beperkt omdat bedrijven de vrees hebben dat ze 
in het kader van de transmissienettarieven hun jaarpiek op sommige 
momenten zouden opdrijven. 
 
In dat kader is de vraag of bepaalde acties op de energiemarkt, zoals 
het verhogen van het verbruik in het belang van de markt via de ver-
schillende mechanismen, onder andere ook de R3, wel zouden moeten 
meetellen om een dergelijke maandpiek of jaarpiek te berekenen. Te-
gelijk is er ook de vraag of die time of use niet meer in de transmissie-
nettarieven moet worden ingebracht. Deels gebeurt dit wel, maar het 
aanvoelen is dat er nog veel meer mogelijk moet zijn als we ook de 
flexibiliteit maximaal willen aanboren. 
 
Uiteraard weten we dat de tariefmethodologie een bevoegdheid van de 
regulator is, maar dat neemt niet weg dat ook het beleid richting kan 
geven via instrumenten die daarvoor bestaan. Mevrouw de minister, 
bent u op de hoogte van de mogelijke tegenstellingen op dit vlak? 
Welke initiatieven zijn nodig om hieraan te verhelpen? 
 
Op welke manier denkt u dat het inbrengen van time of use meer kan 
worden geïntegreerd in de tariefmethodologie? Wat wilt u op dat vlak 
meegeven aan de bevoegde regulator en de wetgevende macht? 
 

06.01  Bert Wollants (N-VA): Les 

différents instruments dont dispose 
Elia pour assurer l'équilibre du ré-
seau ne sont pas toujours bien har-
monisés. En particulier, la question 
se pose de savoir si les méca-
nismes qui augmentent la consom-
mation dans l'intérêt de l'équilibre 
du marché doivent être pris en 
compte dans le calcul du pic men-
suel ou annuel des tarifs de  
transmission. 
 
Avez-vous connaissance des anta-
gonismes potentiels de la poli-
tique? Comment pouvons-nous y 
remédier? Le temps d'utilisation 
peut-il être intégré dans la métho-
dologie tarifaire?  
 

06.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Wollants, zoals u 

zelf al zegt, is dit een bevoegdheid van de regulator. Mijn time of use 
bij het voorbereiden van dit antwoord bestond erin om aan de CREG 
en Elia te vragen om hun input te geven. U kunt zich voorstellen dat dit 
altijd zeer interessant is en dat die input niet altijd overeenkomt. Men 

06.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Il s’agit d’une compétence 
du régulateur. C'est pourquoi, lors 
de la préparation de cette réponse, 
j'ai demandé un avis à la CREG et 
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kan zich de vraag naar de waarde van die time of use stellen. 
 
U maakt zich zorgen over de impact van de aFFR en de mFFR op de 
piektarieven, die in de huidige tariefmethodologie zijn opgenomen. 
 
Er worden correcties doorgevoerd, zodat de activaties van die flexibili-
teitsdiensten geen nadelige effecten hebben op jaar- of maandpieken.  
 
Over time of use-tarieven vindt de CREG dat ze vaak niet het gewenste 
effect hebben en dat expliciete flexibiliteitsmarkten, waarop gebruikers 
actief hun flexibiliteit kunnen aanbieden, efficiënter en goedkoper zijn. 
Dat sluit ook beter aan bij het Europese regelgevende kader. Elia, dat 
verantwoordelijk is voor de uitvoering, plant om tijdens die tariefperiode 
extra gegevens te verzamelen en met de sector te overleggen. Dat 
moet leiden tot een beter afgestemd voorstel voor de volgende tarief-
periode vanaf 2028.  
 
U hebt misschien geanticipeerd op mijn antwoord. Gezien de input is 
uw vraag zeker pertinent. Wat geven wij mee aan de regulator? De 
tariefbevoegdheid is immers een kernbevoegdheid van de regulator, 
maar de beleidsrichtsnoeren worden door het beleid bepaald. Ik ben 
ervan overtuigd dat we die beleidsrichtsnoeren eens tegen het licht 
moeten houden. Ze zijn in de wet ingeschreven naar aanleiding van de 
omzetting van het derde energiepakket. Dat dateert dus van 2012. Er 
zit 13 jaar tussen 2012 en 2025. In die periode zijn heel belangrijke 
initiatieven genomen en zijn geopolitieke en andere omstandigheden 
gewijzigd. Misschien moeten we de uitdagingen nog eens helder aan-
duiden. Zo is er de flexibiliteit. Uw vorige vraag ging daar ook over. Ik 
heb daar en passant gezegd dat de CREG daar niet echt warm voor 
loopt.  
 
Ik denk aan een uitgezoomd debat waarbij wij als politieke overheid, 
wetgevende macht en uitvoerende macht, proberen klaarheid te 
scheppen over waar we naartoe willen, maar vooral over wat onze fi-
naliteit is en wat we verwachten dat een regulator en een netbeheerder 
voorleggen met een bepaalde doelstelling voor ogen. Enige scherp-
stelling zou nuttig zijn.  
 
Technische keuzes zijn nooit waardevrij. Een element in een model 
kan technisch optimaal zijn, maar daarom niet noodzakelijk maat-
schappelijk of politiek optimaal. We hebben suboptimaal of absoluut 
optimaal. De wisselwerking tussen een uitgezette lijn en de technische 
vertaling ervan is cruciaal. De discussie die we voeren over het ener-
gie-eiland, over de opgeleverde rapporten gaat over datzelfde aspect. 
Welke lijn wordt uitgezet, hoe verloopt de technische uitwerking ervan 
en wat zijn daarvan de gevolgen? Ligt dat alles nog in lijn met de doel-
stelling die we hebben vastgelegd? 
 
Flexibiliteit is daarin volgens mij een cruciaal topic. Misschien zijn wij 
daarin in België al wat verder gevorderd dan andere lidstaten, omdat 
wij Nyrstar en nog enkele andere zaken hebben en omdat onze netbe-
heerder innovatief is. Het debat moet echter zeker meer uitgespit wor-
den. Dergelijke discussies, zoals over de toolbox, kunnen daarin volle-
dig geparkeerd worden, maar dat mag voor de regulator of de netbe-
heerder geen vrijgeleide zijn om enkele zaken in het ijle te bespreken. 
 

à Elia.  
 
Des corrections sont effectuées de 
manière à ce que l'activation de 
services de flexibilité n'ait pas d'ef-
fets défavorables sur les pics an-
nuels ou mensuels. 
 
La CREG estime que la tarification 
basée sur l'heure de consomma-
tion (time of use) n'a souvent pas 
l'effet souhaité. D'après le régula-
teur, de véritables marchés de 
flexibilité auxquels les consomma-
teurs se proposent activement de 
participer sont plus efficaces et 
moins onéreux. En outre, ils s'ins-
crivent mieux dans le cadre régle-
mentaire européen. Elia souhaite 
collecter des données supplémen-
taires et se concerter avec le sec-
teur afin de formuler une proposi-
tion plus adaptée pour la prochaine 
période tarifaire. 
 
Si le régulateur est compétent en 
matière de tarification, nous de-
vons également réexaminer les 
lignes directrices, qui datent de 
2012. Entre-temps, la conjoncture 
géopolitique a effectivement 
changé, et nous avons également 
besoin d'une plus grande flexibilité. 
Les pouvoirs législatif et exécutif 
devraient déterminer clairement et 
précisément ce que nous atten-
dons d'un régulateur et d'un ges-
tionnaire de réseau. En effet, les 
choix techniques ne sont jamais 
neutres sur le plan des valeurs. 
 

06.03  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, bedankt voor uw 

antwoord. Ik ben het met u eens dat we daarin vanuit het beleid een 

06.03  Bert Wollants (N-VA): Pour 
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stap moeten zetten en moeten bekijken op welke manier wij de zaak 
willen organiseren. We moeten ons wel enigszins wapenen tegen een 
te hypertechnische discussie, waardoor mogelijk maar weinig vooruit-
gang te boeken valt. Voor een aantal bedrijven is de ratio van de flexi-
biliteitsmarkten soms net te ver van hun bed om mee aan de slag te 
gaan, terwijl een time of use misschien veel helderder is om in te pas-
sen in een bedrijfsvoering. 
 
In de dagelijkse markt, als wij kijken hoe elektriciteit wordt verbruikt en 
hoe de prijzen doorheen de dag evolueren, valt volgens mij wel wat te 
vinden om ervoor te zorgen dat wij die net iets toegankelijker maken. 
Die discussie wil ik zeker met veel plezier met vertegenwoordigers van 
Elia en de CREG aangaan om te bespreken waar we kunnen landen. 
Misschien is dat een van de projecten om in de komende tijd aan te 
pakken, om te zien hoe we daarmee in de toekomst omgaan. 
 
We moeten daarmee dus aan de slag. Ik moet namelijk vaststellen dat 
bepaalde mechanismen met betrekking tot de maandpiek en jaarpiek 
vertaald zijn in de tariefmethodologie en dergelijke. Als echter bedrij-
ven die worden gerekend tot het korte selecte lijstje van 1 terawattuur-
klanten en als vaste activiteit het opvolgen van hun verbruik hebben, 
daarvan niet op de hoogte zijn, dan loopt er ergens iets mis. Daaraan 
moeten we aandacht geven. 
 

une série d'entreprises, les mar-
chés de flexibilité sont une réalité 
qui ne les concerne guère. Il est 
peut-être plus aisé d'intégrer un ta-
rif en fonction de l'heure de con-
sommation dans la gestion de l'en-
treprise. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

07 Vraag van Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het register voor hernieuwbare 

energie in transport" (56001751C) 

07 Question de Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le registre des énergies renouve-

lables dans les transports" (56001751C) 
 

07.01  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, het register voor 

hernieuwbare energie in transport bestaat ondertussen ruim een jaar. 
Dat maakt dat een eerste evaluatie mogelijk zou moeten zijn. 
 
De tool moest het voor oliemaatschappijen en leveranciers van gas-
vormige brandstoffen mogelijk maken om door te geven hoeveel her-
nieuwbare energie zij 'tot verbruik uitslaan', zoals dat archaïsch heet. 
Het systeem moest het ook mogelijk maken dat exploitanten van infra-
structuur voor het overbrengen van elektrische stroom voor weg- en 
spoorverkeer hun energie-eenheden zouden kunnen registeren. 
 
Dat leidt tot een aantal vragen. 
 
Ten eerste, wat zijn de eerste vaststellingen met het register? Werd de 
oproep om te registeren voldoende opgevolgd door de gebruikers van 
de vroegere werkwijze? 
 
Ten tweede, in welke mate werd het platform ook gebruikt door exploi-
tanten van laadpalen en dergelijke? 
 
Ten derde, welke conclusies kunnen worden getrokken na een jaar ge-
bruik van het mechanisme? Is er nood aan bijsturing of bijkomende 
sensibilisering? In welke zin is een dergelijke bijsturing aan de orde? 
 

07.01  Bert Wollants (N-VA): Le 

registre des énergies renouve-
lables dans les transports existe 
depuis un peu plus d'un an. Les so-
ciétés pétrolières et les fournis-
seurs de carburants gazeux y dé-
clarent leurs volumes totaux ainsi 
que les volumes provenant d'éner-
gies renouvelables. 
 
L'appel à s'enregistrer a-t-il été 
suivi suffisamment? Dans quelle 
mesure la plateforme a-t-elle été 
utilisée par les exploitants de 
bornes de recharge? Quelles con-
clusions peut-on tirer provisoire-
ment? 
 

07.02 Minister Tinne Van der Straeten: Het register voor hernieuw-

bare energie bestaat ondertussen inderdaad een jaar. We kunnen dus 

07.02  Tinne Van der Straeten, 
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effectief een aantal voorlopige conclusies trekken. Voor definitieve 
conclusies moeten we nog even wachten, omdat de oliemaatschap-
pijen en de leveranciers van gasvormige brandstoffen nog tot eind 
april 2025 hebben om voldoende energie-eenheden in te leveren, ten-
einde aan hun verplichtingen te voldoen. Wij kunnen dus eind 
april 2025 tot meer definitieve conclusies komen. 
 
De eerste vaststellingen vandaag zijn positief. Alle gebruikers van de 
vroegere werkwijze, met name de oliemaatschappijen, hebben zich ge-
registreerd. Bij de gebruikers die voor de publicatie van de wet van 
31 juli 2023 geen verplichtingen hadden, zijnde de leveranciers van 
gasvormige brandstoffen, liep dat moeilijker. Het was immers niet altijd 
duidelijk welk bedrijf effectief het bedrijf was dat gasvormige brandstof 
tot verbruik uitsloeg. Echter, een constructieve en intense dialoog tus-
sen mijn administratie en de sector heeft gemaakt dat daarover meer 
duidelijkheid is gebracht. Iedereen heeft daardoor ook de kans gekre-
gen de nodige rapporteringen te doen. 
 
Momenteel zijn er 55 actieve gebruikers van het register in het sys-
teem. Daarvan zijn er 39 exploitant van infrastructuur voor het over-
brengen van elektrische stroom voor weg- en spoorverkeer, waarvan 
33 exclusief als CPO optreden, dus zonder verplichtingen als oliemaat-
schappij of leverancier van gasvormige brandstof. Na het derde kwar-
taal behoorde 8 % van alle energie-eenheden tot categorie F, zijnde 
elektriciteit. Dat wil zeggen dat het platform zo een extra verdienmodel 
oplevert voor exploitanten van infrastructuur voor het overbrengen van 
elektrische stroom voor weg- en spoorverkeer – dat zijn veel woorden 
om te zeggen dat het gaat over laadpalen. Wij zien elk kwartaal een 
toename van het aantal gebruikers. Dat is positief, want daarvoor was 
het ook bedoeld.  
 
Dit betekent dus dat de voornaamste doelen van het register bereikt 
zijn. Het betreft dan het creëren van een duurzame omgeving voor het 
opvolgen van de doelen voor hernieuwbare energie in de transportsec-
tor, die toekomstige veranderingen op het vlak van targets en sector-
uitbreidingen aankan. Ook werd de mogelijkheid gecreëerd om her-
nieuwbare elektrische stroom die aan de transportsector geleverd 
werd, mee in rekening te brengen.  
 
Een grondige bijsturing lijkt dus niet aan de orde, maar dat wil niet zeg-
gen dat er geen continue verbetering nodig is betreffende verduidelij-
kingen en verbeteringen van het gebruiksgemak. Er is echter ook de 
RED III. Die zal moeten worden omgezet en dit zal wel grondige  
aanpassingen met zich meebrengen, omdat er natuurlijk ook nieuwe 
concepten zullen worden geïntroduceerd. Met name kan er hier geke-
ken worden naar het inzetten van de refinery route, dus het gebruik 
van waterstof in onze raffinage.  
 
De afgelopen maanden heb ik mijn administratie de opdracht gegeven 
om die omzetting voor te bereiden. Ik weet immers uit ervaring dat het 
echt niet leuk is als men als nieuwe minister geen informatie krijgt. 
Daarom heb ik er bij mijn administratie op aangedrongen verder te wer-
ken aan die voorbereiding, ook al komt het mij niet toe om nog initiatie-
ven te nemen, want dat is nieuw beleid. Op die manier moet de vol-
gende minister voor die omzetting niet van een wit blad vertrekken. 
Mijn administratie heeft dus een voorbereiding gemaakt, waarop de 
volgende minister zich kan baseren. Dat dossier zal in de overdrachts-
documenten aan de nieuwe regering zitten. 

ministre: Les premières constata-
tions sont positives. Toutes les so-
ciétés pétrolières qui étaient déjà 
soumises aux obligations de décla-
ration précédemment se sont enre-
gistrées. Le processus a été un 
peu plus laborieux chez les fournis-
seurs de carburants gazeux, mais 
après une concertation entre mon 
administration et le secteur, la 
question de savoir quelle entre-
prise se mettait effectivement à la 
consommation des carburants ga-
zeux a été clarifiée.  
 
Le registre compte actuellement 55 
utilisateurs actifs, dont 39 exploi-
tants d'une infrastructure électrique 
destinée au transport routier et fer-
roviaire. Parmi ceux-ci, 33 agissent 
exclusivement en tant que charge 
point operator. La plateforme pro-
pose ainsi un modèle de revenus 
supplémentaire pour les exploi-
tants de bornes de recharge et at-
tire chaque trimestre de plus en 
plus d'utilisateurs. 
 
Les principaux buts poursuivis 
avec ce registre ont été atteints, à 
savoir la création d'un environne-
ment durable permettant d'obser-
ver l'évolution des objectifs en ma-
tière d'énergie renouvelable dans 
le secteur des transports. L'électri-
cité renouvelable fournie au sec-
teur des transports pourra doréna-
vant également être prise en consi-
dération. Même si aucune adapta-
tion approfondie n'est nécessaire, il 
reste important d'améliorer le con-
fort d'utilisation de façon continue. 
 
La mise en œuvre de la directive 
modifiée RED III relative aux éner-
gies renouvelables nécessitera des 
adaptations importantes et intro-
duira de nouveaux concepts tels 
que l'utilisation d'hydrogène dans 
les processus de raffinage. L'admi-
nistration prépare la transposition 
de ce texte pour éviter au prochain 
ministre de devoir partir d'une page 
blanche. 
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07.03  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, ik dank u voor het 

antwoord.  
 
Er is al een en ander duidelijk geworden over de manier waarop dit 
vandaag door de sector wordt gebruikt. Wat minder duidelijk is, is of 
we een grote stap voorwaarts kunnen zetten door extra CPO's in dat 
systeem op te nemen. Het is niet duidelijk hoe groot het potentieel is 
om nog verdere stappen te kunnen zetten; dat is misschien een vraag 
voor een volgende minister. 
 
Ik denk dat we dit goed moeten blijven opvolgen, zodat we die doel-
stelling kunnen behalen en zien hoe dat verdienmodel evolueert voor 
die specifieke sector. Er zijn immers heel wat uitdagingen, ook met be-
trekking tot de prijzen die vandaag aan de verschillende laadpalen wor-
den betaald. Een extra verdienmodel is een bijkomende factor die niet 
noodzakelijk zomaar moet leiden tot extra inkomsten zonder dat er 
voor de gebruikers een voordeel is. Dat zullen we verder moeten be-
kijken. 
 

07.03  Bert Wollants (N-VA): Y a-

t-il encore suffisamment de poten-
tiel pour entreprendre encore des 
démarches supplémentaires? 
Nous devons veiller à ce que ce 
modèle de rémunération supplé-
mentaire profite également aux 
consommateurs. 
 

07.04 Minister Tinne Van der Straeten: Ik wil dat volmondig onder-

steunen. Als de definitieve evaluatie er komt, kan dit punt expliciet wor-
den opgenomen. Ik zal aan mijn administratie vragen om dat ook al 
voor te bereiden. Als wij zoiets installeren, moet de eindgebruiker daar-
van kunnen profiteren. Voor het tanken van fossiele brandstoffen is er 
een programma-akkoord met maximumprijzen, transparantieverplich-
tingen enzovoort. Voor laadpalen geldt dat niet. Wij hebben inderdaad 
een incentive ingevoerd. In de evaluatie kan worden bekeken of dit ook 
aan de eindconsument ten goede komt. 
 

07.04  Tinne Van der Straeten, 

ministre: En effet, ce point doit figu-
rer dans l'évaluation définitive. Le 
ravitaillement en carburants fos-
siles fait l'objet d'un accord-pro-
gramme concernant les prix et la 
transparence, mais ce n'est pas le 
cas pour les bornes de recharge. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

08 Questions jointes de 

- Jean-Luc Crucke à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les nouveaux parcs éoliens offshores en 
Belgique et les inquiétudes de la BOP" (56001821C) 
- Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La zone Princesse Elisabeth et l'éolien offshore" 
(56001867C) 

08 Samengevoegde vragen van 

- Jean-Luc Crucke aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De nieuwe offshore windparken in België 
en de ongerustheid van het BOP" (56001821C) 
- Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De Prinses Elisabethzone en de offshore 
windparken" (56001867C) 
 

08.01  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, dat u in 2019 een 

van de grootste verdedigers was van de uitbreiding van offshore ener-
gie, daar twijfelt niemand aan. Dat uw partij de grootste verdediger is 
van de sluiting van het grootste deel van de kerncentrales, daarvan zijn 
we ook zeker. De geplande vervanging door offshore energie lijkt ech-
ter minder evident.  
 
U hebt vijf jaar lang vooral ingezet op de ontwikkeling van de Prinses 
Elisabethzone. Intussen loopt de veiling van de eerste zone, maar er 
zijn nog structurele risico’s. Wat gebeurt er als Ventilus niet op tijd klaar 
is? In de veilingvoorwaarden zou een harde datum opgenomen zijn 
waarop het park operationeel moet zijn, zelfs als Ventilus en Boucle du 
Hainaut nog niet gereed zijn. We weten dat die projecten grotendeels 
onder gewestelijke bevoegdheden vallen, maar u hebt er federaal wel 

08.01  Bert Wollants (N-VA): L'ad-

judication de la première zone de 
l'île Princesse Elisabeth a com-
mencé, mais des risques structu-
rels subsistent, dont des retards 
possibles dans la réalisation des 
liaisons à haute tension Ventilus et 
Boucle du Hainaut. En outre, les 
candidats investisseurs dans 
l'énergie offshore craignent qu'Elia 
répercute sur eux la hausse des 
coûts de réseau, au lieu de la fac-
turer aux consommateurs.  
 



CRIV 56 COM 077 29/01/2025  

 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

23 

een harde voorwaarde van gemaakt dat ze worden opgenomen. 
 
Verder vrezen de kandidaat-investeerders in de nieuwe offshore ener-
gie dat Elia de stijging van de netkosten, niet het minst door een dure 
HVDC-verbinding, wordt doorgerekend aan de offshore windparken in 
plaats van vooral aan de afnemers. Die beide risico’s worden vertaald 
in kosten en risicopremies die de biedprijs verhogen, waardoor het pro-
ject voor de belastingbetaler minstens duurder wordt of waardoor de 
veiling mislukt omdat de door u ingestelde maximumprijs overschreden 
wordt. Als de offshore energie van de Prinses Elisabethzone er pas 
later komt, produceert de federale overheid minder hernieuwbare ener-
gie dan in de intra-Belgische lastenverdeling beloofd was. 
 
Daarom heb ik een aantal vragen. 
 
Wat zijn de gevolgen voor de investeerder als de veiling lukt, maar als 
daarna blijkt dat Ventilus en Boucle du Hainaut ernstige vertraging op-
lopen? 
 
Wat zijn de gevolgen als de biedprijs bijvoorbeeld 5 euro per mega-
wattuur hoger is dan in de studies van de Algemene Directie Energie? 
Hoeveel bedragen dan de mogelijke meerkosten? En aan wie worden 
die meerkosten dan aangerekend? 
 
Overweegt u de maximale biedprijs te verhogen of is het uw aanvoelen 
dat dit vandaag niet aan de orde is? 
 
Zult u de CREG vragen naast het precedent van batterijen een speci-
fiek laag tarief voor offshore te overwegen? 
 
Tot slot, hoeveel kan het de federale overheid per jaar kosten als de 
Prinses Elisabethzone later dan voorzien operationeel is? 
 

À combien s'élèvent les surcoûts 
potentiels si le prix d'offre par mé-
gawattheure est plus élevé qu'es-
timé et qui supportera ces sur-
coûts? Envisagez-vous d'augmen-
ter le prix d'offre maximal afin d'évi-
ter un échec de l'adjudication? De-
manderez-vous à la CREG d'envi-
sager un tarif réduit pour l'énergie 
offshore? À combien s'élèveraient 
les coûts si la zone Princesse 
Elisabeth devenait opérationnelle 
plus tard que prévu? 
 

08.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Wollants, ik hoop 

inderdaad – samen met u, veronderstel ik – dat de onderhandelende 
partijen Energie zien als een bevoegdheid waarvoor een minister nodig 
is. 
 
U spreekt over de afgelopen vijf jaar, maar het gaat eigenlijk over 
3,5 jaar in volheid van bevoegdheid, want de vivaldiregering is laat be-
gonnen met zowel ervoor als erna een regering in lopende zaken. Die 
3,5 jaar hebben we bijna integraal nodig gehad voor de voorbereiding 
van de tender. Die tender is indertijd begonnen met een advies aan de 
CREG, onder andere met vragen over het te opteren mechanisme. Het 
kende een lang voortraject met de publicatie van het tenderdesign in 
het Belgisch Staatsblad met als enige ambitie een open en eerlijke 
competitie om een zo laag mogelijke strike price te bekomen. 
 
We hebben dat willen realiseren door voor een aantal belangrijke as-
pecten te derisken en door een level playing field te creëren voor alle 
deelnemers. In het tenderdesign hebben we er erg over gewaakt dat 
elke potentiële deelnemer het ook effectief zou kunnen doen. Bij het 
CRM was het ook zo. Herinner u, op een bepaald moment, tijdens de 
discussie over de investeringsdrempels, is er beslist, vanuit het oog-
punt van mededinging, om die toch anders in te stellen dan de CREG 
had geadviseerd. Zo werd het mogelijk om meerdere spelers te laten 
meedoen, namelijk zij die nood hadden aan projectfinanciering, vooral 

08.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Les trois années et demie 
qui viennent de s'écouler ont été 
presque exclusivement consa-
crées à la préparation de l'appel 
d'offres pour la zone Princesse 
Elisabeth. Dans le cadre de la pre-
mière mise aux enchères, le prix 
d'exercice s'est situé largement 
sous le maximum et j'espère qu'il 
en sera également ainsi cette fois. 
 
Je ne répondrai pas à toutes vos 
questions, même si elles sont per-
tinentes, étant donné que la procé-
dure d'appel d'offres est toujours 
en cours et que le secteur est très 
nerveux. 
 
Les trajectoires d'adjudication pour 
Ventilus et la Boucle du Hainaut 
sont effectivement cruciales. Des 
mécanismes ont été intégrés dans 
l'appel d'offres pour pouvoir, si né-
cessaire, ralentir ou marquer une 
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omdat we ervan overtuigd zijn dat een betere competitie in fine zal lei-
den tot lagere prijzen. We hebben dat ook gezien bij de eerste CRM-
veiling, die zat ver onder het maximum. Ik hoop ook voor de Prinses 
Elisabethzone dat we uitkomen op een strike price die onder het maxi-
mum zit. 
 
Als u mij toestaat, mijnheer Wollants, wil ik u zeggen dat al uw vragen 
pertinent zijn, maar ik kan ze niet allemaal beantwoorden aangezien 
we in een lopende tenderprocedure zijn. Ik wil zeker geen marktsigna-
len geven over bijvoorbeeld de biedprijs, de maximale strike price en 
of we die al dan niet moeten verhogen. Vandaag ga ik ervan uit dat we 
daaronder zullen zitten door de mededinging die speelt. Er heerst zeer 
veel zenuwachtigheid in de sector. Elke dag komen er vragen binnen 
via het Q&A-platform. Ik ben ervan overtuigd dat enige terughoudend-
heid in mijn uitspraken daarover gepast is om een toename van de 
zenuwachtigheid te vermijden. 
 
De vergunningstrajecten voor Ventilus en Boucle du Hainaut zijn inder-
daad cruciaal. Die zullen stabiliserend zijn voor de biedingen. Ik begrijp 
dat de gewesten daar hard aan verder werken. Er zijn sowieso mecha-
nismes ingebouwd in de tender waarmee er, indien nodig, op meerdere 
momenten vertraagd of gepauzeerd kan worden om gelijke tred te hou-
den met de netversterking aan land. 
 
Dat biedt ook een antwoord op een aantal andere vragen van u, over 
de mogelijke hogere strike price, over een vertraagde vergunning en 
over een eventuele langere duur van de bouw. We hebben in de tender 
opvangmechanismes voorzien. De tender kan worden verlengd en in-
dien nodig zelfs gepauzeerd of onderbroken. Er is ook een vergoe-
dingsmechanisme uitgewerkt indien het net op zee te laat operationeel 
of in panne is. Er is ook in mechanismes voorzien om de inflatie op te 
vangen. 
 
We kunnen uiteraard niet alle risico’s indekken. De Europese Commis-
sie vond immers dat er al stevig gederisked werd. Naar mijn aanvoelen 
is er momenteel een robuust proces met stevige veiligheidsmechanis-
men. Het is nu van cruciaal belang dat die tenderprocedure zo goed 
mogelijk verloopt opdat de sector de biedingen goed kan voorbereiden. 
De aansluiting is daarbij een cruciaal element, aangezien die een grote 
impact daarop kan hebben.  
 
Het is vooral belangrijk is dat er voldoende concurrentiële biedingen 
komen opdat men tot een gunning kan overgaan. Het zal dan belangrijk 
zijn om dan even de tijd te nemen voor een goede evaluatie alvorens 
het volgende lot in de markt wordt gezet. Dat geldt ook voor een aantal 
andere aspecten, zoals de PPA’s. Wij hebben er enorm op ingezet om 
dat systeem operationeel krijgen. Komen die PPA’s er? Werken ze? 
Wat zijn de bevindingen, niet alleen voor België, maar ook op Europees 
niveau, waar ook heel sterk op die PPA’s is ingezet? 
 
Ik denk dat u een aantal van uw vragen het best opnieuw kunt stellen 
na het afsluiten van de biedingen en voor het lanceren van de nieuwe 
veilingen. 
 

pause afin de suivre le rythme du 
renforcement du réseau à terre. Un 
mécanisme de rémunération a 
également été élaboré, ainsi que 
des mécanismes visant à compen-
ser les effets de l'inflation. 
 
Il est à présent crucial que cette 
procédure d'appel d'offres se dé-
roule le mieux possible afin que le 
secteur puisse préparer correcte-
ment les offres. En effet, il faut qu'il 
y ait suffisamment d'offres compé-
titives pour pouvoir procéder à une 
adjudication. Ensuite, il faudra pré-
voir le temps nécessaire pour une 
évaluation approfondie. 
 

08.03  Bert Wollants (N-VA): Dank u wel, mevrouw de minister. 

 
Het is niet mijn bedoeling de uitslag van de tender te beïnvloeden, al-
thans niet in de verkeerde zin. Het lijkt me aangewezen een aantal 

08.03  Bert Wollants (N-VA): Loin 

de moi l'idée d'influencer négative-
ment l'appel d'offres. Une évalua-
tion sera effectivement nécessaire. 
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dingen goed te bekijken na het afsluiten van de eerste tender, temeer 
omdat er nog een of twee zullen volgen, naargelang het scenario van 
Elia. De bezorgdheden leven wel degelijk. Ik zou willen vermijden dat 
we een te hoge risicopremie betalen door de onzekerheid op de markt. 
Die risicopremie komt uiteindelijk altijd terecht bij de belastingbetaler of 
de elektriciteitsverbruiker.  
 
We blijven de zaken opvolgen. Het is duidelijk geen gelopen race. We 
zijn er nog niet en mogelijk moeten we wat bijsturen in het licht van 
toekomstige biedingen en tenders. 
 

Nous devons éviter une prime de 
risque exagérée, car elle se réper-
cuterait inévitablement sur les con-
tribuables ou les consommateurs 
d'électricité. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

09 Vraag van Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De aanbevelingen in het witboek 

van de CREG over de netinvesteringen" (56001967C) 

09 Question de Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les recommandations publiées 

dans le livre blanc de la CREG sur les investissements dans les réseaux" (56001967C) 
 

09.01  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, we kunnen alvast stel-

len dat het geen gelopen race is met de netinvesteringen. Nadat de 
CREG hier eind vorig jaar haar beleidsnota had voorgesteld en ze een 
whitepaper rond de financiering van strategische investeringen in ener-
gienetten in heel Europa had aangekondigd, heeft ze 15 Europese ex-
perts samengezet. 
 
De problematiek is bekend: er moeten in Europa miljarden in energie-
infrastructuur worden geïnvesteerd, omdat men nu eenmaal heeft ge-
kozen voor een transitie. Welnu, de door de CREG geraadpleegde ex-
perts bevelen aan om overinvesteringen te vermijden door eerst de be-
staande infrastructuur beter te gebruiken en meer met andere Euro-
pese landen af te stemmen. Men pleit ook voor transparantere studies 
over welke netinvesteringen er precies nodig zijn. Dat brengt ons op-
nieuw bij de discussie over de nauwe betrokkenheid van onze trans-
missienetbeheerder bij het opstellen van investeringsplannen en de te-
rechte eis van de CREG voor meer inspraak in de beoordeling van de 
investeringen. 
 
Vergeten we evenmin dat de input van Elia in het bij ministerieel besluit 
goedgekeurd federaal ontwikkelingsplan zwaar doorweegt. Met die kri-
tiek staan wij overigens niet alleen. En dan had ik het nog niet over de 
boodschap van de VREG gisteren dat er door ons energie-eiland en 
de netinvesteringen op Vlaams niveau van de distributienetbeheerder 
de komende jaren nog prijsstijgingen aan zitten te komen. 
 
Overigens, mijnheer de voorzitter, het witboek van de CREG bevat ver-
schillende aanbevelingen, die we in de context van de vragen niet vol-
ledig kunnen behandelen, maar het is misschien een idee om die hier 
nog eens te laten toelichten door de CREG. 
 
Mevrouw de minister, hoe beoordeelt u de aanbevelingen in het wit-
boek? 
 

09.01  Kurt Ravyts (VB): Pour me-

ner à bien la transition, les experts 
consultés par la CREG conseillent 
en premier lieu de mieux utiliser 
l'infrastructure existante, de mieux 
se coordonner avec les autres 
pays européens et d'examiner 
quels investissements sont néces-
saires.  
 
Différents points de discussion et 
d'attention se dégagent. La CREG 
exige de participer davantage à 
l'évaluation des investissements. 
La contribution d'Elia dans le plan 
de développement fédéral pèse 
lourd. Et la VREG prévoit des aug-
mentations de prix dans les années 
à venir en raison de notre île éner-
gétique et des investissements ré-
alisés dans le réseau par le ges-
tionnaire de réseau de distribution 
au niveau flamand. Comment éva-
luez-vous les recommandations 
énoncées dans le livre blanc de la 
CREG? 
 

09.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Ravyts, uiteraard 

hebben wij de whitepaper van de CREG met veel aandacht gelezen, 
omdat het extreem belangrijk is om de energietransitie uit te voeren. 
Netinvesteringen zijn een globaal thema waarover tal van studies zijn 

09.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: La planification conjointe 
de réseaux transfrontaliers (cross-
border grids) figure en bonne place 
dans l'agenda politique européen.  
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uitgevoerd. Het belang van een gezamenlijke planning voor cross-bor-
der grids staat bovendien ook hoog op de politieke agenda in Europa. 
 
In het voorjaar van 2024 hebben wij een nieuw KB uitgevaardigd, 
waarin de regels voor de procedures van opstelling, goedkeuring en 
publicatie van het ontwikkelingsplan worden bepaald. We hebben het 
daarover al een aantal keren in de commissie gehad. Ik heb ook al een 
aantal keren gezegd dat ik in de aanpassing van de procedures graag 
verder was gegaan om ook de stappen die voorafgaan aan het opma-
ken van het netontwikkelingsplan beter af te stemmen op de huidige 
context en de noden in het kader van de energietransitie, met name 
met een meer sturende rol van de overheid. Er was daarover geen 
akkoord in de regering, maar ik heb de indruk dat de geesten aan het 
evolueren zijn. 
 
De whitepaper van de CREG beklemtoont dezelfde uitdagingen als de-
welke ik heb willen aanpakken, zowel met ons ontwerp als met ons KB. 
We moeten inderdaad zowel op Europees als op Belgisch niveau blij-
ven werken aan de verbetering en de dynamisering van de processen, 
zodat iedereen hierin de juiste rol kan spelen. 
 
Ik voeg daaraan toe dat met elke rol ook verantwoordelijkheid komt. 
Het Prinses Elisabetheiland is een casevoorbeeld hoe een en ander 
praktisch te benaderen. De CREG zal een aantal zaken scherpstellen 
met betrekking tot haar rol om de investeringen te beoordelen. Ik ben 
het er absoluut mee eens dat het dossier heel erg aan de netbeheerder 
werd overgelaten. Ik vind dat men dat niet alleen aan de netbeheerder 
kan verwijten. Men heeft dat laten gebeuren. Het betekent dat een po-
litieke overheid het dossier niet heeft opgenomen, omdat die oordeelde 
dat, aangezien het een technische kwestie betrof, die aan de netbe-
heerder toekwam. Ik was trouwens de eerste minister die bij de goed-
keuring van het netontwikkelingsplan opmerkingen heeft gegeven, wat 
bij de netbeheerder niet in goede aarde is gevallen. 
 
Ik ben er sterk van overtuigd dat de driehoek van regulator, netbeheer-
der en overheid goed moet werken. Elk heeft daarin zijn rol te spelen: 
de overheid moet waken over de bevoorradingszekerheid, de regulator 
moet zorgen voor zo laag mogelijke kosten en de netbeheerder voor 
een netwerk dat zo goed mogelijk werkt. Die drie moeten op elkaar 
afgestemd worden. Men kan resoluut gaan voor de laagste kosten, 
maar dan neemt men wel risico's op het vlak van de werking van het 
net. Anderzijds hoeft een netwerk van rollsroycekwaliteit voor de be-
voorradingszekerheid niet per se. De verschillende belangen moeten 
wel in evenwicht zijn. 
 
Ik vind dus dat de CREG daar wel degelijk meer bij betrokken moet 
worden, maar niet dat ze het eindoordeel moet krijgen. De vraag welk 
risico we als samenleving willen lopen en welke kostprijs we daarvoor 
willen betalen, is een politieke afweging, die gedragen moet worden 
door iemand die politiek verantwoordelijk is en daar politiek op kan wor-
den afgerekend. We moeten weer een gezonde balans vinden tussen 
technische kwaliteit, kostenreductie en risico’s. De slinger is te veel 
doorgeslagen naar één kant en er moet worden bijgestuurd. 
 

 
Le nouvel arrêté royal portant la 
procédure d'élaboration, d'appro-
bation et de publication du plan de 
développement a été publié au 
printemps 2024. J'étais moi-même 
favorable à un rôle plus directif des 
pouvoirs publics dans la phase pré-
paratoire, mais le point n'a pas re-
cueilli l'unanimité nécessaire. Nous 
devons continuer à améliorer les 
processus tant à l'échelon euro-
péen qu'au niveau belge. 
 
Chaque rôle est assorti de respon-
sabilités. La CREG évaluera les in-
vestissements. Les pouvoirs pu-
blics s'en sont trop remis à Elia 
pour le dossier d'investissement 
parce qu'ils estimaient qu'il s'agis-
sait d'une question technique. 
 
Je suis fermement convaincue que 
le triangle entre le régulateur, le 
gestionnaire de réseau et l'État doit 
fonctionner adéquatement. Cha-
cun a son rôle à jouer à cet égard: 
l'État doit veiller à la sécurité d'ap-
provisionnement, le régulateur doit 
veiller à ce que les coûts soit les 
plus bas possibles et le gestion-
naire de réseau doit veiller au fonc-
tionnement optimal du réseau. Il 
faut en effet que la CREG y soit da-
vantage associée, sans qu'elle ait 
toutefois le dernier mot. Nous de-
vons retrouver un équilibre sain 
entre la qualité technique, la réduc-
tion des coûts et les risques.  
 

09.03  Kurt Ravyts (VB): Wat dat laatste betreft, ben ik het met u eens. 

Ik hoop dat de volgende regering ook die werf, die uitdaging ter harte 
zal nemen. 
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Ik ontken niet dat u een en ander in beweging hebt gezet, ik denk aan 
het KB van mei 2024 en het Federaal Ontwikkelingsplan voor het net. 
Ter overweging, misschien is het aangewezen de CREG ook daarover 
toelichting te laten geven. 
 
L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

10 Questions jointes de 

- Mathieu Bihet à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le recours aux turboréacteurs anciens et 
polluants pour alimenter le réseau électrique" (56002105C) 
- Charlotte Deborsu à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La vulnérabilité du réseau et l'impact des 
solutions obsolètes sur le consommateur" (56002208C) 

10 Samengevoegde vragen van 

- Mathieu Bihet aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het inzetten van oude en vervuilende 
straalmotoren voor stroomopwekking" (56002105C) 
- Charlotte Deborsu aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De kwetsbaarheid van het net en de 
impact van verouderde oplossingen op de consumenten" (56002208C) 
 

10.01  Mathieu Bihet (MR): Madame la ministre, il a été rapporté dans 

la presse que des turboréacteurs anciens et très polluants ont été uti-
lisés à plusieurs reprises cette année pour alimenter le réseau élec-
trique, notamment en raison de la défaillance récente de Tihange 1. 
 
Ces réacteurs, initialement conçus pour des avions tels que le 
Boeing 707, fonctionnent au kérosène, une énergie fossile particuliè-
rement polluante. Bien qu'ils permettent une production rapide d'élec-
tricité, leur utilisation reste coûteuse, inefficace et nocive pour l'envi-
ronnement. 
 
Au vu de ces éléments, je souhaite vous poser les questions suivantes. 
 
Comment justifiez-vous qu'en dépit des investissements dans les éner-
gies renouvelables, le réseau se trouve encore dans une telle situation 
de vulnérabilité, au point de devoir recourir à des solutions aussi pol-
luantes? 
Ne pensez-vous pas que ce type de recours ressemble en tout point, 
à un échec de la stratégie énergétique actuelle? 
Convenez-vous qu'il est urgent d'accélérer la mise en place de solu-
tions structurelles – et j'entends par là, avec l'aide de l'énergie nu-
cléaire – capables de répondre aux pics de demande sans sacrifier nos 
objectifs climatiques? 
 

10.01  Mathieu Bihet (MR): Dit 

jaar werden er verscheidene keren 
oude, op kerosine draaiende 
straalmotoren gebruikt voor onze 
elektriciteitsproductie, met name 
omdat Tihange 1 onlangs is uitge-
vallen. 
 
Hoe verklaart u dat het elektrici-
teitsnet ondanks investeringen in 
hernieuwbare energiebronnen nog 
steeds zo kwetsbaar is dat men zijn 
toevlucht moet nemen tot dermate 
vervuilende oplossingen? Wil dit 
niet zeggen dat de huidige energie-
strategie faalt? Denkt u niet dat er 
dringend werk moet worden ge-
maakt van structurele oplossingen, 
en dan met name nucleaire opties, 
om op piekmomenten aan de vraag 
te kunnen voldoen? 
 

10.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Monsieur Bihet, en réponse 

à votre question, que les collègues n'ont pas entendue, je tiens à dire 
que votre assertion mérite d'être corrigée car elle ne tient pas compte 
des réalités techniques et économiques du fonctionnement d'un ré-
seau électrique moderne. 
 
L'arrêt imprévu, totalement inopiné, d'une centrale nucléaire de 
900 MW, comme celle de Tihange, n'est pas un événement anodin. 
Cela représente un défi systémique pour la stabilité du réseau élec-
trique. Pourtant, grâce à des mécanismes éprouvés de flexibilité, en 
l'occurrence les turboréacteurs, cette situation a été gérée efficace-
ment. 
 
Qualifier ces moyens de coûteux ou inefficaces revient à ignorer leur 

10.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: Het onverwacht stilleg-
gen van een kerncentrale van 
900 MW, zoals in Tihange, is geen 
bagatel. Dat kon doeltreffend be-
heerd worden dankzij het gebruik 
van turbinestraalmotoren. 
 
De kosten van die straalmotoren 
zijn al lang afgeschreven. Ze die-
nen als laatste redmiddel in geval 
van nood. Het feit dat er die dag 
een piek tot 2 450 euro/MWh werd 
bereikt, komt niet door de exploita-
tiekosten van die motoren, zoals u 
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rôle stratégique. Ils sont conçus comme une solution de dernier re-
cours, mobilisée uniquement en cas d'urgence. Contrairement à ce 
que vous affirmez, si le pic a atteint jusqu'à 2 450 euros/MWh ce jour-
là, ce n'est pas à cause de leur coût d'exploitation mais c'est bien le 
prix d'équilibrage du réseau. Ce tarif reflète le prix à payer pendant 
quelques minutes pour permettre aux acteurs du marché de corriger 
rapidement un déséquilibre causé par l'arrêt inopiné d'une centrale nu-
cléaire. 
 
D'ailleurs, laissez-moi vous rappeler que les turboréacteurs sont déjà 
amortis depuis belle lurette. Ce ne sont pas des investissements ré-
cents mais des unités en fin de cycle de vie activées pour de courtes 
périodes, comme ce fut le cas le 20 janvier dernier où leur fonctionne-
ment n'a duré que quelques quarts d'heure. 
 
Ce qui est regrettable, ce n'est pas l'activation ponctuelle de ces 
moyens mais le fait qu'ils soient encore des solutions fossiles et pol-
luantes. C'est le résultat d'un manque d'investissement structurel dans 
des alternatives propres, héritage d'un passé où la transition énergé-
tique n'a pas été suffisamment priorisée. Ceci soulève également la 
question de savoir pourquoi Electrabel, malgré l'exploitation prolongée 
et rentable de ses centrales nucléaires, n'a pas jugé nécessaire de ré-
investir ses bénéfices dans des technologies plus modernes et moins 
polluantes. 
 
De plus, ce gouvernement a corrigé cela. Grâce au CRM, nous encou-
rageons la mise en place de solutions décarbonées comme les batte-
ries qui, d'après les dernières estimations, fourniront jusqu'à 1 GW de 
capacité flexible d'ici 2027. 
 
Grâce également au CRM, les capacités très polluantes, comme les 
turboréacteurs, vont être amenées à disparaître car nous avons intégré 
des normes de CO2 très strictes, qui le sont encore plus que les normes 
européennes, afin de privilégier les technologies propres telles que les 
parcs de batterie. Vous vous souviendrez que j'ai dû argumenter en ce 
sens devant la Commission européenne pour nous trouver en capacité 
d'introduire ces normes plus strictes en matière de CO2.  
 
L'arrêt temporaire de Tihange 1 a démontré la robustesse de notre sys-
tème électrique. Malgré cette défaillance d'un réacteur nucléaire, le ré-
seau a pu maintenir son équilibre grâce à des moyens flexibles prévus 
à cet effet tels que les turbojets, le pompage-turbinage de Coo et l'im-
portation depuis d'autres pays. Ces solutions ont permis de garantir la 
stabilité du réseau sans recourir à une surproduction d'autres centrales 
nucléaires, qui fonctionnent déjà à plein régime en Belgique et en 
France. 
 
Ces mécanismes démontrent que notre système est conçu pour résis-
ter à des incidents imprévus, mais ils soulignent également la néces-
sité de rendre ces solutions flexibles moins polluantes. Les turbojets et 
autres moyens flexibles ne sont pas utilisés pour la production de base, 
mais bien comme des filets de sécurité activés uniquement en cas d'ur-
gence. Leur rôle ponctuel ne reflète pas une vulnérabilité du réseau 
mais, au contraire, sa capacité à réagir rapidement à des événements 
imprévus comme l'arrêt d'une centrale nucléaire ou des fluctuations 
dans les énergies renouvelables. 
 
Le véritable défi actuel réside dans la décarbonation de ces moyens 

zegt, maar door de prijs om het net 
in evenwicht te houden. 
 
Het enige probleem met het af en 
toe gebruiken van die straalmoto-
ren is dat ze zo vervuilend zijn. We 
moeten meer investeren in schone 
energie. We kunnen ons dan ook 
afvragen waarom Electrabel het 
niet nodig vond om zijn winsten te 
herinvesteren in modernere, min-
der vervuilende technologieën. 
 
De regering moedigt overigens het 
gebruik van batterijen aan, die te-
gen 2027 tot 1 GW aan flexibele 
capaciteit zouden moeten leveren. 
 
Dankzij het CRM zullen sterk ver-
vuilende capaciteiten zoals straal-
motoren verdwijnen omdat we wil-
len inzetten op schone technolo-
gieën zoals batterijparken. Ik heb 
voor de Europese Commissie over-
tuigende argumenten moeten aan-
voeren om in België normen te 
kunnen invoeren die strenger zijn 
dan de Europese CO2-normen. 
 
De stillegging van Tihange 1 heeft 
de robuustheid van ons systeem 
aangetoond dankzij flexibele mid-
delen zoals de inzet van straalmo-
toren, het pompaccumulatiestation 
bij Coo en import. Dit garandeerde 
de stabiliteit van het net zonder dat 
we onze toevlucht moesten nemen 
tot overproductie door andere kern-
centrales. Ons systeem is goed 
ontworpen om onverwachte ge-
beurtenissen het hoofd te bieden, 
maar we hebben minder vervui-
lende oplossingen nodig. De straal-
motoren worden niet gebruikt voor 
de basisproductie, maar als vang-
net. We moeten derhalve de flexi-
bele energiebronnen decarbonise-
ren. Dat doel streven we via het ca-
paciteitsvergoedingsmechanisme 
na. 
 
De kerncentrales leveren de basis-
productie maar kunnen niet snel op 
een plotse vraag reageren. Dit is 
de taak van de flexibele bronnen.  
 
De uitstoot daalt merkbaar. 
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flexibles en remplaçant progressivement les solutions fossiles telles 
que les turbojets par des technologies modernes et durables comme 
les batteries ou les unités de stockage avancées. C'est précisément 
l'objectif poursuivi via le mécanisme de rémunération de capacité que 
nous venons d'amender pour encore mieux intégrer ces solutions bas 
carbone. 
 
Les centrales nucléaires comme Tihange 1 fournissent une production 
de base. En effet, elles ne sont pas conçues pour répondre rapidement 
à des variations soudaines de la demande ou compenser des défail-
lances. Ce rôle revient aux moyens flexibles, qui peuvent réagir en 
quelques secondes ou minutes, tels que les batteries, les systèmes de 
gestion de la demande, par exemple NewStart, ou, à court terme, des 
solutions comme les turbojets.  
 
La réduction des émissions est perceptible. Les données disponibles 
montrent que l'intensité carbone de notre production électrique n'a pas 
significativement augmenté à la suite de l'arrêt de Tihange 1.  
 
Selon les données de CO2 Grid, elle est passée de 231 g/kWh à 
243 g/kWh entre le 19 et le 20 janvier. C'est une variation modeste 
malgré l’utilisation ponctuelle de turbojets. 
 
De plus, la part des énergies renouvelables a continué d’augmenter 
sur cette période, ce qui démontre que la transition énergétique pro-
gresse. 
 

Ondanks het gebruik van turbojets 
ging de uitstoot in de tijdspanne 
tussen 19 en 20 januari van 
231 g/kWh naar 243 g/kWh. Het 
aandeel hernieuwbare energie 
bleef op die dagen stijgen.  
 

10.03  Mathieu Bihet (MR): Merci, madame la ministre. Vous le savez, 

nous avons quand même été moqués à l’échelle de toute l’Europe pour 
avoir eu recours à ce procédé qui est onéreux, polluant et peu efficace. 
Ce n’est pas moi qui le dis.  
 
Mais nous sommes tous convaincus, et je pense qu’on peut se re-
joindre là-dessus, sur la nécessité d’investir dans des sources de pro-
duction d’énergie décarbonée. Nous voulons un mix décarboné, avec 
un approvisionnement assuré, mais aussi à un prix soutenable pour 
les consommateurs et pour les entreprises – tout ce que ne sont pas 
les turbojets. 
 
Nous veillerons, au cours de la prochaine législature, et en tout cas 
sous le prochain gouvernement Arizona – dont nous espérons qu’il ad-
viendra –, à abandonner ces sources de production d’énergie qui ne 
sont pas décarbonées.  
 

10.03  Mathieu Bihet (MR): Heel 

Europa stak de draak met ons om-
dat we onze toevlucht namen tot 
die dure, vervuilende en ineffici-
ente stroomopwekker. Wij zijn er 
allemaal van overtuigd dat we 
moeten investeren in koolstofvrije 
energiebronnen die ons continu 
van energie voorzien en betaalbaar 
zijn, in tegenstelling tot de turbo-
jets, waar de arizonaregering voor-
goed komaf mee zal maken.   
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De voorzitter: De vragen nrs. 56002117C, 5600118C en 56002119C van de heer Crucke worden omgezet 
in schriftelijke vragen. 
 

11 Samengevoegde vragen van 

- Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De CEO van Elia en het uitstel van de bouw 
van de gelijkstroominfrastructuur v.h. energie-eiland" (56002152C) 
- Marie Meunier aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het energie-eiland" (56002203C) 

11 Questions jointes de 

- Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le CEO d'Elia et le report de l'infrastructure de 
courant continu de l'île énergétique" (56002152C) 
- Marie Meunier à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L’île énergétique" (56002203C) 
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11.01  Kurt Ravyts (VB): Maandag hebben de commissieleden een 

schrijven ontvangen van Elia, gericht aan de heer De Croo, en ook aan 
u, over het advies van de nieuwe CEO van Elia. Die adviseert de raad 
van bestuur van Elia dat na een interne doorrekening blijkt dat het toch 
beter zou zijn de contracten met de leveranciers van gelijkstroominfra-
structuur nog niet te ondertekenen. We weten hoe ver het daarmee 
staat. We hebben het referentiescenario, dat u nog altijd steunt. We 
hebben ook het alternatieve design, dat in de brief trouwens wordt ge-
schetst. De CEO zegt dat het in de huidige omstandigheden niet mo-
gelijk is de keuze op korte termijn te maken en de nodige wijzigingen 
in de regelgeving door te voeren. Dat is natuurlijk een waarheid als een 
koe. De regering is in lopende zaken. U kunt het referentieontwerp van 
het eiland niet bevestigen. 
 
Elia overweegt nu de geselecteerde leverancier voor de realisatie van 
de DC-convertors te informeren dat het contract niet binnen de door 
hem voorgestelde datum, 15 februari, ondertekend kan worden. Elia 
wenst verder te onderhandelen met de leverancier over een verlenging 
van de aangeboden voorwaarden voor enkele maanden, met eventu-
ele prijsaanpassingen, voor er een definitieve beslissing genomen 
wordt. Blijkbaar moet u als minister wel iets zeggen als u daarover door 
de pers gecontacteerd wordt. Ik begrijp dat. U zegt dat de leverancier 
een buitensporige en onaanvaardbare risicopremie toepast. We wisten 
dat u die mening bent toegedaan. U hebt ter zake de gepaste initiatie-
ven genomen, onder andere op Europees niveau. 
 
Maar u zei ook dat u kennisgenomen hebt van het feit dat meer dan 
1 miljard euro in de offerte die Elia ontving voor het gelijkstroomge-
deelte niet op een transparante manier gerechtvaardigd kan worden. 
U eist dat Elia de aanbestedingsprocedure dus overdoet om de con-
currentie en kostenefficiëntie te garanderen. Ook deed u een oproep 
aan de Europese Commissie inzake de mogelijk marktverstorende 
werking. Er is hier dus van alles gaande in de commissie, gedachte-
wisselingen met Febeliec en uiteraard ook met de CREG en Elia. 
 
Er is een gebrek aan transparantie en er is een aankondiging van wet-
gevende initiatieven vanuit het Parlement om de CREG toe te laten de 
zaken in een juridisch meer comfortabele omgeving toe te lichten. Ver-
volgens zegt u dat u kennis hebt genomen van het feit dat het om meer 
dan 1 miljard euro gaat. Ik vond dat een beetje raar. Wat hebt u dan 
gekregen waarvan wij – ik althans – geen kennis hebben? 
 

11.01  Kurt Ravyts (VB): Le nou-

veau CEO d'Elia recommande de 
ne pas encore signer les contrats 
avec les fournisseurs d'infrastruc-
tures à courant continu, étant 
donné que le concept de référence 
de l'île énergétique ne peut tou-
jours pas être confirmé. Dans l'at-
tente d'une décision, Elia souhaite 
poursuivre les négociations sur la 
prolongation des conditions. Selon 
vous, toutefois, le fournisseur ap-
plique une prime de risque inac-
ceptable. En outre, vous avez indi-
qué aux médias que plus d'un mil-
liard d'euros de l'offre n'étaient pas 
justifiés de manière transparente. 
C'est pourquoi vous souhaitez 
qu'Elia recommence la procédure 
d'appel d'offres. Vous avez égale-
ment lancé un appel à la Commis-
sion européenne sur l'effet pertur-
bateur du marché. Quelles infor-
mations dont nous ne disposons 
pas avez-vous reçues? 
 

11.02  Marie Meunier (PS): Madame la ministre, c'est un fait, le coût 

de l'île énergétique dans son design initial a explosé. Cette augmenta-
tion des coûts, ce sont les épaules des citoyens qui devront la suppor-
ter.  
 
Je tiens à rappeler que la priorité du PS est avant tout d'assurer une 
transition juste, qui soit abordable pour les citoyens comme pour les 
entreprises. Il nous semble dès lors que nous devons envisager les 
alternatives qui se présentent à nous sans vouloir s'entêter, malgré les 
évolutions.  
 
Le choix technologique de la troisième connexion en courant continu 
suscite une forte opposition de la part des entreprises grosses con-
sommatrices d'énergie, représentées notamment par Febeliec. Elles 
dénoncent un projet trop coûteux qui sera inévitablement répercuté sur 

11.02  Marie Meunier (PS): De 

kosten van het energie-eiland rij-
zen de pan uit en de burger zal er-
voor moeten opdraaien. De PS 
pleit voor een transitie die eerlijk en 
betaalbaar is, zowel voor de bur-
gers als de bedrijven. We moeten 
alternatieven overwegen in plaats 
van halsstarrig aan bepaalde pis-
tes vast te houden zonder daarbij 
oog te hebben voor de ontwikkelin-
gen die zich voordoen. 
 
De energie-intensieve bedrijven 
hekelen de te hoge kosten van het 
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les consommateurs d'énergie. Même le management d'Elia semble dé-
sormais enclin à mettre ce volet du projet sur pause. Dans une lettre 
adressée au premier ministre la semaine dernière, Elia annonce son 
intention de ne pas signer les contrats avec le fournisseur pour la partie 
DC, et de tenter d'obtenir un nouveau délai qui permettrait au prochain 
gouvernement de prendre une décision.  
 
Madame la ministre, que pensez-vous de ces différents avis contraires, 
qui semblent s'opposer à vos intentions exprimées au Parlement et re-
mettent en cause les choix technologiques effectués?  
 
Ce dossier pose également la question de notre capacité en tant que 
députés à effectuer notre travail. La CREG a produit un rapport sur le 
projet. Nous devrions avoir accès à celui-ci prochainement lors d'une 
audition au Parlement, mais il semble que cela pourrait exposer le ré-
gulateur à des poursuites pénales en cas de fuite d'informations sen-
sibles en raison d'une disposition dans la loi électricité. Cette situation 
pose de sérieuses questions sur la transparence du dossier et la pos-
sibilité pour le Parlement d'exercer pleinement son contrôle démocra-
tique. Que pensez-vous de cette situation? Avez-vous eu des échos 
sur ce rapport? 
 

project, die op de consument afge-
wenteld worden. Zelfs Elia lijkt voor 
dat luik van het project de pau- 
zeknop te willen indrukken: de net-
beheerder laat weten dat het de 
contracten met de leverancier niet 
zal ondertekenen voor de gelijk-
stroominfrastructuur, en dat het 
een nieuwe termijn wil bekomen, 
waardoor de volgende regering 
een beslissing kan nemen in het 
dossier. 
 
Wat vindt u van die standpunten, 
die haaks lijken te staan op uw 
voornemens en ertoe strekken dat 
uw technologische keuzes ter dis-
cussie gesteld worden? 
 
Binnenkort zouden we toegang 
moeten hebben tot het rapport van 
de CREG, maar de regulator dreigt 
aan vervolging blootgesteld te wor-
den als er gevoelige informatie lekt. 
Die situatie maakt het voor het Par-
lement moeilijker om openheid van 
zaken te krijgen en zijn controle-
functie uit te oefenen. Hoe staat u 
hiertegenover? Hebt u al iets over 
dat rapport vernomen? 
 

11.03 Minister Tinne Van der Straeten: Ik heb van meet af aan niet 

stilgezeten. Zo hoef ik u niet te herinneren aan mijn vraag aan de 
CREG en Elia om een en ander te onderzoeken. Parallel besloot de 
raad van bestuur van Elia een auditrapport te laten uitvoeren door 
KPMG. In de voorbije tijd ben ik uiteraard in gesprek gebleven met zo-
wel Elia als de CREG over de voortgang van hun werk. 
 
Daarover heb ik twee opmerkingen. Elia heeft de inhoud van het audit-
rapport zowel voor mij als voor de eigen raad van bestuur toegelicht. 
De auditor geeft daarin aan dat hij een gedeelte van de prijsstijging, 
met name voor het HVDC-gedeelte, dus het gelijkstroomgedeelte, voor 
de aansluiting van het derde lot en de interconnectie, ten belope van 
1,8 miljard euro, bijna 2 miljard, niet aan specifieke onderliggende kos-
tenposten kan toewijzen. Men wijt dat aan het schaarste-effect: een 
onvoldoende concurrentie met drie leveranciers die onder andere volle 
orderboeken hebben. Uw vraag is wat ik weet en hoe ik het weet. Ik 
antwoord op uw vraag. Wij hebben dat rapport kunnen bespreken met 
de CREG afgelopen vrijdag, maar die signaleerde ons dat ze het ons 
niet kon bezorgen. 
 
Het moet mij van het hart dat ik niet goed begrijp waarom de CREG, 
wanneer ik als minister om technische specificaties vraag, eerst met 
Elia moet overleggen welke vertrouwelijke elementen in het rapport 
staan. Vervolgens meldt de CREG mij dat ze het omstandige rapport, 
waarop ze zeer trots is en waarvoor ze met een externe consultant 
heeft samengewerkt, niet kan overhandigen. 
 

11.03  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Il ressort du rapport d'au-
dit qu'Elia a demandé à KPMG 
qu'une partie de la hausse de prix, 
à savoir 1,8 milliard d'euros pour la 
partie en courant continu, ne peut 
pas être attribuée à des postes de 
coûts sous-jacents, mais est due à 
une concurrence insuffisante, qui 
crée une pénurie. Le rapport de la 
CREG mentionne également l'effet 
de pénurie. Toutefois, ce rapport 
circonstancié ne nous a pas été 
communiqué pour des raisons de 
confidentialité. 
 
Selon moi, la CREG doit bel et bien 
pouvoir partager ces informations, 
pour autant que leur utilisation se 
limite à l'objectif visé. Dans le 
passé, nous avons déjà coopéré 
sur des questions confidentielles, 
dans le cadre desquelles il était 
également question d'informations 
sensibles. 
 
Tant que je ne dispose pas des 
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Volgens mijn lectuur van de hogere verordeningen, die bij ons zijn om-
gezet in de nationale wet – wij zijn immers niet de enige lidstaat met 
die strafrechtelijke bepaling in de elektriciteitswet –, moet de regulator 
in staat zijn om die informatie te delen. Ik kan die informatie uiteraard 
ook enkel gebruiken voor het doel waarvoor ze gevraagd werd. De 
CREG meldt me nu dat ze de informatie niet aan mij kan bezorgen 
ingevolge de bepaling in de wet. We hebben de afgelopen drieënhalf 
jaar nochtans erg intensief samengewerkt met de CREG rond talloze 
andere confidentiële thema's. Ik denk onder andere aan het dossier 
van de belastingen op de overwinsten. 
 
Toen werd er ook heel wat confidentiële informatie uitgewisseld tussen 
mijn team en de teams van de CREG over de contracten, over wie wat 
had genomineerd en tegen welke prijs. Hetzelfde geldt voor de ENGIE-
deal. Er loopt momenteel een tender voor de aanstelling van een partij 
voor de joint-venture die de door de twee kerncentrales geproduceerde 
elektriciteit zal vermarkten. Dat gaat over trading en orderboeken. Dat 
zijn zaken die ook uitgewisseld worden. Ik deel een beetje mijn frustra-
tie, maar ik weet dat u dezelfde frustratie hebt. Het is heel moeilijk. Ik 
vraag aan de CREG en Elia om een aantal zaken te onderzoeken, zo-
dat ik ook op uw vragen kan antwoorden. U wilt weten of ik bij mijn idee 
blijf dat het ontwerp het beste is, dan wel of er aanpassingen moeten 
gebeuren. Hoe wilt u dat ik op uw vraag antwoord, als ik de rapporten 
niet ter beschikking heb? 
 
Dat is echt een issue. Ook al heb ik begrip voor het standpunt van de 
CREG, we moeten mijns inziens een benchmark uitvoeren en nagaan 
hoe dat in andere lidstaten wordt geregeld en of andere lidstaten de-
zelfde problemen met hun regulator hebben. Het komt er namelijk op 
neer dat de CREG de minister en het Parlement ervan verdenkt het 
rapport op de straatstenen te zullen gooien, waardoor de CREG het 
risico loopt dat aan de strafrechter te moeten uitleggen, kortom, dat de 
CREG noch de minister, noch het Parlement vertrouwt. 
 
In een dossier met een totale investering van 7 miljard euro voor 9 tera-
wattuur elektriciteit aan ons land weten we dus niet welke richting we 
moeten uitgaan en varen we vandaag wat blind. Ik betreur dat. Mis-
schien zal de soep niet zo heet worden gegeten, want we geven ieder-
een het voordeel van de twijfel. Op dit moment is het rapport aan Elia 
bezorgd, die de confidentiële passages zal aanduiden. Misschien komt 
dat rapport gewoon terug met een aantal black lines, maar is het per-
fect leesbaar en is de hele discussie hier voor het verslag van het Par-
lement en blijkt er dat we perfect kunnen voortwerken. 
 
Mijnheer Ravyts, toen ik bij de uitwisseling van informatie ervan kennis 
kreeg dat het ging om 2 miljard euro, heb ik geoordeeld dat ik met die 
informatie iets moest doen en heb ik de Europese Commissie een brief 
geschreven. Morgen ga ik bij de Europees Commissaris langs om spe-
cifiek dat punt te bespreken en mijn vraag te herhalen dat de Europese 
Commissie voor dat geval van marktwerking betreffende de HVDC-
technologie in Europa de nodige initiatieven zou nemen, want wij zijn 
daarvan niet het enige slachtoffer. 
 
Dat Elia aankondigt het order op dit moment niet te zullen plaatsen 
noch te gunnen, lijkt mij evident en is een gezonde beslissing. Ik heb 
ook altijd verklaard dat ik me pas definitief kan uitspreken als ik over 
alle informatie beschik en dat is vandaag niet het geval. Ik betreur wel 
dat we dan ook de daarmee samenhangende debatten niet ten gronde 

rapports, il m'est impossible de dire 
si des modifications doivent être 
apportées ou non au projet. 
 
Elia indiquera les passages  
confidentiels dans le rapport. Dans 
le meilleur des cas, nous pourrons 
ensuite poursuivre le travail. 
 
Demain, je discuterai avec le com-
missaire européen de l'aspect rela-
tif aux forces du marché concer-
nant la technologie du courant con-
tinu, car d'autres États membres 
sont concernés par cet aspect. 
 
Elia n'attribuera pas encore l'offre, 
ce qui est une décision saine. Je ne 
prends moi-même une décision 
que lorsque je dispose de toutes 
les informations. Il est déplorable 
que, de ce fait, nous ne puissions 
pas non plus mener d'autres dé-
bats, par exemple sur les solutions 
de substitution, afin que nous puis-
sions produire effectivement l'en-
semble des 3,5 GW que nous pou-
vons produire. Les interconnexions 
avec les pays voisins sont égale-
ment essentielles. 
 
Un gouvernement de plein exer-
cice apportera une plus grande sta-
bilité. 
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kunnen voeren, met name over de alternatieve oplossingen voor het 
eiland. Het zou voor België niet wenselijk zijn om het laatste lot van 1,5 
gigawatt niet te gunnen. Het is noodzakelijk om alles wat we aan elek-
triciteit kunnen produceren, dus de volledige 3,5 gigawatt, ook daad-
werkelijk produceren. Het is ook noodzakelijk dat we kunnen intappen 
op interconnecties met onze buurlanden. 
 
Het is daarom belangrijk dat die rapporten in volle transparantie kun-
nen worden gedeeld en besproken, zodat ook andere stakeholders van 
het debat daarrond kennis kunnen nemen. Zo niet zullen er verhalen 
van zelfverklaarde energie-experts over wat er nu goedkoper is en hoe 
we een en ander moeten aanpakken de ronde blijven doen. Het is be-
langrijk dat er een kader is, dat er een marsrichting is. Ik ben er ook 
absoluut van overtuigd dat een regering met volledige bevoegdheden 
daartoe zal bijdragen en op dat vlak meer stabiliteit brengen. 
 

11.04  Kurt Ravyts (VB): Dank u, mevrouw de minister, voor uw ant-

woord. De politieke context van lopende zaken zorgt natuurlijk voor een 
schemerzone. Elia en de regulator maken daar natuurlijk gebruik van 
en wachten op een gebeurlijk initiatief van de nieuwe meerderheid. 
 
Het kan dat de soep niet zo heet gegeten wordt; dat zullen we de vol-
gende dagen en weken zien. Ik verneem dat het auditrapport van Elia 
al een tijdje klaar is. 
 

11.04  Kurt Ravyts (VB): Le con-

texte politique des affaires cou-
rantes crée un flou, alors que le 
rapport d'audit d'Elia est prêt de-
puis un moment. 
 

11.05 Minister Tinne Van der Straeten: Dat is nog niet definitief klaar. 

 

 

11.06  Kurt Ravyts (VB): Nog altijd niet definitief? 

 

 

11.07 Minister Tinne Van der Straeten: Dat denk ik niet. Het is op 

basis van een voorlopige versie. Sorry, dat had ik erbij moeten zeggen. 
 

11.07  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Il s'agit d'une version pro-
visoire. 
 

11.08  Kurt Ravyts (VB): Dus moeten we met enige voorzichtigheid 

spreken. Maar ik hoop dat er echt snel duidelijkheid komt. Zo kunnen 
we als parlementsleden met wat meer vel over de buik spreken. 
 

 

11.09  Marie Meunier (PS): Merci, madame la ministre, pour vos dif-

férentes réponses, qui m'ont à la fois rassurée et inquiétée. D'une part, 
je suis rassurée de voir que vous ne vous entêtez pas sur des choix 
précédemment effectués et que vous attendez d'y voir plus clair pour 
prendre des décisions. Certes, il ne reste que peu de temps mais, quoi 
qu’il en soit, vous attendez de pouvoir disposer de l'ensemble des do-
cuments. 
 
D’autre part, je suis inquiète parce que votre réponse rejoint les dis-
cussions que nous avons pu avoir lors des deux précédentes commis-
sions sur le manque d’accès à cette analyse de la CREG. Dès lors, je 
réitère ma demande et je me tourne vers le président afin que nous 
puissions organiser cette réunion, éventuellement à huis clos, et que 
nous ayons accès à ces documents pour pouvoir effectuer notre travail 
parlementaire et, vous, votre travail en tant que ministre.  
 

11.09  Marie Meunier (PS): Het 

stelt me gerust dat u niet halsstar-
rig vasthoudt aan de eerder ge-
maakte keuzes en dat u afwacht 
om meer duidelijkheid te krijgen 
over een en ander alvorens te be-
slissen. 
 
Het verontrust me daarentegen dat 
we geen inzage krijgen in die ana-
lyse van de CREG. Ik dring erop 
aan dat we die vergadering, des-
noods met gesloten deuren, kun-
nen beleggen en dat we toegang 
tot die documenten krijgen, zodat 
wij onze parlementaire controle 
kunnen uitoefenen en u uw werk 
als minister kunt verrichten. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
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De openbare commissievergadering wordt gesloten om 12.42 uur. 
La réunion publique de commission est levée à 12 h 42. 
 
  
  

 


